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1

Meddelelser
.

1. Orientering fra Borgerrådgiver
Borgerrådgiveren, Mette Skov Sigersmark, der tiltrådte sit job d. 21. maj 2012, vil 
på mødet give en orientering om forberedelserne til ordningens mere officielle 
iværksættelse efter sommerferien 2012.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Taget til efterretning.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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1. anslået regnskab 2012 - status efter ØK-mødet den 15. maj 
,

Sagsfremstilling
Økonomiudvalget behandlede en samlet oversigt vedr. 1. anslået regnskab 2012 
den 17. april 2012 og besluttede at tage redegørelsen til efterretning og oversende 
redegørelsen til de enkelte fagudvalg til videre behandling.

Resultatet af fagudvalgenes behandling blev oversendt til Økonomiudvalgets møde 
den 15. maj 2012 for at bringe bevillingerne på plads på kommunalbestyrelsens 
møde den 21. maj 2012.

Som en konsekvens af en ubalance på 1,6 mio. kr. inden for driftsvirksomheden, 
forslog forvaltningen, at der arbejdes videre med de modgående forslag til 
møderækken i juni, således at ubalancen kan neutraliseres.

Økonomiudvalget vedtog, at ubalancen udmøntes i fagudvalgene efter en fordeling 
på 3:3:3:7 af beløbet mellem børneområdet, teknik- og miljøområdet, social- og 
sundhedsområdet samt administrationen.

Økonomiudvalgets område:
Forvaltningen foreslår, at udmøntningen af udvalgets andel på 0,7 mio. kr. af 
ubalancen inden for driftsvirksomheden findes inden for følgende modgående 
initiativer:

1. Resultat (provenu) fra udbud af forsikringer: -0,3 mio. kr.
2. Reduktion af selvrisikopulje: -0,4 mio. kr.

Der er nærmere redegjort for de enkelte modgående initiativer i det sagen vedlagte 
bilag.

Opsamling på Social- og sundhedsudvalgets behandling 
Forvaltningens indstilling:
Rebudgettering af Områdecenter Lystoftebakken: -0,3 mio. kr.

Social- og Sundhedsudvalget den 13. juni 2012:
Anbefalet.
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Opsamling på Teknik- og miljøudvalgets behandling 
Forvaltningens indstilling:
Olieforureningspulje: -0,1 mio. kr. 
Buslæskure/løsningsmodel 1: -0,2 mio. kr.

Teknik- og Miljøudvalget den 12. juni 2012:
(F) stillede forslag om, at julebelysningen inddrages, som besparelsesforslag for 
2012, som erstatning for forvaltningens forlag 2.

For forslaget stemte 2 (F), imod stemte 5 (A, C og O).

Herefter anbefaler udvalget (A, C, V; og O) forvaltningens forslag 1 og 2, som 
modgående initiativer. 

(F) stemmer imod.

Opsamling på Børne- og ungdomsudvalgets behandling 
Forvaltningens indstilling:
Reduktion af budgetrammen for særlige klubtilbud efter Servicelovens § 36: -0,3 
mio. kr.

Børne- og Ungdomsudvalget den 14. juni 2012:
Forvaltningens indstilling anbefales overfor Økonomiudvalget.

Økonomiske konsekvenser
Ubalancen på de 1,6 mio. kr. kan dermed udlignes.

Beslutningskompetence
Kommunalbestyrelsen.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, flg. modgående initiativer:

0,7 mio. kr. på økonomiudvalgets område1.
0,9 mio. kr. som indstillet af fagudvalgene (TMU, SSU og BUU).2.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Anbefales.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Besvarelse af spørgsmål fra Budgetkonferencen den 23. april 2012
.

Sagsfremstilling
Der blev den 23. april 2012 afholdt budgetkonference for kommunalbestyrelsen.

På konferencen blev der stillet en række spørgsmål, som forvaltningen ville arbejde 
videre med og herefter fremlægge svar på fagudvalgenes juni-møder.

På Økonomiudvalgets område blev der stillet følgende spørgsmål:
Beskæftigelsesområdet. Hvad kan vi lære af Hørsholm Kommune ?
"Anlæg. Hvad er historisk "skubbet" mellem årene?"
Administration. Hvorfor falder administrationen ikke mere, og hvorfor sker der 
først noget i 2015 ?

Besvarelserne fremgår af det sagen vedlagte bilag.

Økonomiske konsekvenser
Opgaven løses inden for de allerede afsatte rammer.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at udvalget tager besvarelsen til efterretning.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Taget til efterretning.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Budget 2013-16 - status på arbejdet med 1 %'s sparemål
.

Sagsfremstilling
Økonomiudvalget behandlede på mødet den 24. januar 2012 forvaltningens forslag 
til tidsplan og principper på grundlag af notat af 16. januar 2012.

Forvaltningens forslag bygger på en række centrale principper om, at
 skabe et tidligt samlet økonomisk overblik i form af budgetredegørelse og 

budgetanalyser
 udarbejde en budgetstrategi til Økonomiudvalgets møde den 17. april
 afholde en budgetkonference den 23. april for kommunalbestyrelsen
 sikre en tidlig og aktiv involvering af de faglige ledere
 sikre en tidlig og mere aktiv involvering af fagudvalgene
 sikre en tidlig inddragelse af MED-organisationen

I tråd med disse principper havde forvaltningen i notatet af 16. januar 2012 
foreslået, at der på Økonomiudvalgets januar-møde blev truffet en beslutning om, at 
fagudvalgene skulle gå i gang med at finde besparelsesforslag på 1 pct., og at 
fagudvalgenes løsningsforslag – efter drøftelser i MED-organisationen - skulle 
indarbejdes i budgetforslaget.

På baggrund af oplægget besluttede Økonomiudvalget, at 
1. igangsætte en proces i de stående udvalg, hvor der skal findes ideer til reduktion 

af serviceudgifter, hvor Økonomiudvalget har et ambitionsniveau på 1 pct.,
2. forslagene sammenskrives i et handlekatalog uden at indgå i budgetforslaget, og
3. tidsplanen i notatet af 16. januar 2012 tilrettes i overensstemmelse med pkt. 1 og 

2.  

I nedenstående skema er vist tidsplan og proces for det videre arbejde:

Dato: Aktivitet Aktør

Juni Forvaltningen arbejder videre med forslagene efter 
fagudvalgsmødet i uge 19, herunder inddrages ledere og 
MED-organisationen.

ADM

Juni (uge 24) Fagudvalgene færdiggør behandlingen af de fremlagte 
handleforslag, så de kan indgå i samlet oplæg til 
Økonomiudvalgsmødet den 19. juni.

POL

Juni 
(den 19. juni)

Økonomiudvalget 
- drøfter budgetstatus og fastlægger evt. 

POL
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korrektioner til sparekravet
- drøfter handlekataloget, som er oversendt fra 

fagudvalgene
- drøfter det videre arbejde med forslagene, 

herunder offentliggørelse
Juli og august Forvaltningen igangsætter evt. yderligere forslag til 

handlekataloget jf. beslutningen i ØK-mødet den 19. juni.
ADM

August Forvaltningen klargør budgetforslaget 2013-16 med 
henblik på udsendelse den 22. august og færdiggør 
handlekataloget til ØK-mødet den 20. august. 

ADM

August 
(den 20. aug.)

Økonomiudvalget orienteres om seneste budgetstatus, og 
træffer beslutning om den videre procedure omkring 
handlekataloget.

POL

På fagudvalgenes møder i april blev forslagene første gang præsenteret. Udvalgene 
har på ny i juni-møderne drøftet forslag til reduktion af serviceudgifterne. 
Udvalgenes indstillinger forslag er samlet i bilag på sagen.

Beslutningerne:
Teknik- og miljøudvalget den 12. juni 2012:
Udvalget (A, V og O) peger på løsningsforslag TR 2, GR 10 samt GR 11, idet de to 
takstforslag justeres, så det samlede beløb på de 3 forslag, samlet andrager 1 mio. 
kr.

(F og C) ønsker sagen oversendt til Økonomiudvalget uden anbefaling, idet 
budgetlægningen fra 2013-2016 ønskes behandlet under et.

Social- og sundhedsudvalget den 13. juni 2012:
Anbefalet, i det forslagene oversendes til budgetforhandlingerne.

(A) tilslutter sig ikke den 1 pct. besparelse og proces, som Økonomiudvalget 
besluttede i februar måned. 

Kultur- og fritidsudvalget, den 14. juni 2012:
Et flertal bestående af V og B indstiller følgende forslag som 1 pct. 
reduktionsforslag:

Bibliotek: Rammebesparelse kr. 280.000
Folkeoplysning: Rammebesparelse kr. 135.000
Fritid: Club 10 – reduktion af ledelse kr. 200.000
Idræt: Reduktion af tilskud til Idrætsfond kr.   65.000
Kultur: Besparelse på rengøring på
Sophienholm kr.   15.000

I alt kr. 695.000
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Et mindretal bestående af C, F og A ønsker at oversende forslagene til 
budgetforhandlingerne, idet forslagene ønskes set samlet under ét.

Børne- og ungdomsudvalget den 14. juni 2012:
V foreslår, at der på baggrund af forvaltningens forslag foretages en prioritering og 
indstilling af forslag til Økonomiudvalget.

For stemmer 2 (V)

Imod stemmer 5 (A, B, C og F). 

F stemmer imod, idet F ikke finder, at der har været den tilstrækkelige innovative 
proces i fagudvalgene til at kvalificere besparelsesforslagene.

B, C og F indstiller, at sagen oversendes til Økonomiudvalget med henblik på at 
indgå i budgetforhandlingerne.

A kan ikke anbefale forslagene, idet A ikke har tilsluttet sig beslutningen om at 
gennemføre en proces med tilvejebringelse af 1 % servicereduktioner, og derudover 
ønsker at se servicereduktionerne i en sammenhæng.

Økonomiske konsekvenser
De økonomiske konsekvenser fremgår af bilaget.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at
1. forslagene fra fagudvalgene drøftes
2. det videre arbejde med forslagene, herunder offentliggørelse, drøftes.
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Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Med 7 stemmer besluttet at oversende sagen til budgetforhandlingerne.

1 (A) stemmer imod, idet A ønsker at budgetopgaven løftes samlet, men ud fra det 
udgangspunkt, at opgaven løses, således at der reduceres mindst på børne- og 
ældreområdet, der har oplevet de største besparelser.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Budget 2013-16 - samlet status på den økonomiske situation
.

Sagsfremstilling
I henhold til tidsplanen for budgetlægningen 2013-16 har Økonomiudvalget den 24. 
januar 2012 igangsat budgetlægningen, idet de stående udvalg er sat i gang med at 
finde ideer til reduktioner i serviceudgifterne på 1 pct. til fremlæggelse i 
indeværende økonomiudvalgsmøde, jf. særskilt sag.
Herudover har Økonomiudvalget den 17. april godkendt de økonomiske 
målsætninger samt fastsat budgetstrategien.
Målsætninger, strategi og rammer for den videre budgetproces blev drøftet på 
kommunalbestyrelsens budgetkonference den 23. april, hvor der fremkom en række 
spørgsmål samt bidrag til yderligere analyser.

Den 15. maj bekræftede Økonomiudvalget, at den fremlagte budgetstrategi skulle 
danne grundlag for tilpasningen, som blev vurderet at være forværret med ca. 100 
mio. kr. årligt i forhold til Budget 2012-15, dvs. at
ubalancen var opgjort til ca. 150 mio. kr. i 2013 og ca. 100 mio. kr. i årene 
2014-16. 
Det blev på den baggrund ligeledes slået fast, at håndteringen af den økonomiske 
situation skulle ske på følgende vis:
 Det igangværende arbejde med at finde forslag til 1 pct.´s besparelse på 

servicerammen skulle fortsætte, og målet var fortsat 20 mio. kr.
 Direktionen skulle igangsætte udarbejdelse af handlekataloger til yderligere 

driftsbesparelser. Handlekataloget præsenteres politisk i august måned i 
forbindelse med fremlæggelse af det administrative budgetforslag.

 Der gennemføres en gennemgang af de budgetterede anlægsprojekter med 
henblik på en vurdering af, om det enkelte projekt eventuelt kan udsættes, indtil 
der er skabt klarhed over den langsigtede økonomiske situation.

Det igangværende budgetarbejde er således opdelt i
 Politisk spor (1 % - øvelsen)
 Direktionssporet – handlekatalog
 Borgersporet – ”Din mening”. Igangsat fra den 1. juni til medio august.
 Anlægsprojekter – vurdering af behov, forskydninger og eventuelle 

konsekvenser heraf
 Finansieringsposterne – ajourføring med seneste skøn samt med 

kommuneaftalen.

Den 16. maj blev der indgået et forlig om en ny udligningsreform med ikrafttræden 
pr. 1.1.2013, og dermed blev usikkerheden omkring kommunens eventuelle tab 
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fjernet.
Desværre blev resultatet endnu værre end skønnet hidtil, idet reformen kun opererer 
med et overgangstilskud på 1 år, hvor der i kommunens skøn af 17. april var 
forudsat en 2-årig indførelse.
Til gengæld er der indført en skattepulje på 250 mio. kr. i 2013, som alle kommuner 
med tab kan søge. 

I indeværende møde vil forvaltningen dels fremlægge seneste økonomiske status, 
dels fremlægge status for anlægsbudgettet. På baggrund heraf foreslås det, at 
Økonomiudvalget drøfter muligheder for tilføjelse til den vedtagne strategi, 
herunder anvendelse af skattepuljen for 2013 samt anlægsbudgettet.

Der er den 10. juni 2012 indgået aftale om Kommunernes økonomi for 2013. De 
nøjagtige konsekvenser kendes p.t. ikke og indgår ikke i nedenstående oversigt over 
den økonomiske situation. 
Forvaltningen vil på mødet give en status ud fra de seneste informationer om 
konsekvenserne af aftalen.

Den økonomiske situation (før Kommuneaftalen af 10. juni 2012) er opgjort i 
nedenstående oversigt. I forhold til den seneste opgørelse – pr. 17. april 2012 – er 
ubalancen forværret s.f.a. udligningsreformen samt beslutninger i 
maj-møderækken:

Mio. kr. 2013 2014 2015 2016
Økonomisk status ØK 17.4.2012 154,2 90,2 90,9 95,8
konsekvenser af udligningsreform 1,3 10,7 1,8 1,8
Konsekvenser af pol. beslutninger, maj 
møderækken

1,2 2,7 2,7 2,7

Øvrige (pris- og løn beregning) -0,3 0,1 0,6 3,6
Ny status pr. 7. juni 2012 156,4 103,7 96,0 103,9
(+= finansielt underskud, -=overskud)

Det finansielle underskud kan opdeles i følgende komponenter:
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(+= finansielt underskud, -=overskud)

Kommuneaftalen af 10. juni 2012 - Hovedtræk 
Hovedresultatet af aftalen er en sænkning af kommunernes økonomiske råderum 
med 2,5 mia. kr., som følge af et lavere aftaleniveau for driftsudgifterne. Fremover 
får kommunerne finansiering i forhold til budgetniveauet for 2012, og ikke det 
tidligere - højere aftaleniveau.
Kommunerne får dog en vis kompensation, idet servicerammen forøges med i alt 
800 mio. kr. , dels  300 mio. kr. til at styrke kommunernes forebyggende indsats 
over for de ældre, dels  500 mio. kr. til bedre normeringer i dagtilbud fra 2013 
(Finanslovsaftale 2012).
I aftalen indgår endvidere et engangsløft på 3 mia. kr. af balancetilskuddet. Dette 
løft skal dække kommunernes likviditetstab i forbindelse med etableringen af 
Udbetaling Danmark, se nedenfor. Kompensationen svarer dog kun til halvdelen af 
kommunernes tab.

I aftalen indgår endvidere finansiering af øgede investeringer i klimasikring i 2013 
med 2,5 mia. kr. Denne del vil ikke påvirke den skattefinansierede del, men kun 
forsyningsdelen.
Endelig er der blandt mange andre tiltag i aftalen fokus på at foretage 
regelforenklinger af beskæftigelsesområdet.

Konsekvenser for Lyngby-Taarbæk Kommunes økonomi er - som nævnt - ikke 
beregnet endnu, men det kan dog understreges, at der allerede i de fremlagte 
økonomital er taget højde for nedsættelsen af aftaleniveauet på de 2,5 mia. kr. samt 
for løftet fra Finansloven 2012 på de 500 mio. kr. Til gengæld er der ikke indregnet 
likviditetstabet s.f.a. af Udbetaling Danmark.

Likviditetstab: 
Opgaveflytningen af udbetalingen af en række overførsler fra kommunerne til 
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Udbetaling Danmark medfører en større ændring i kommunens gennemsnitlige 
kassebeholdning samt kassebeholdningen ultimo året.
Kommunerne modtager i dag refusion fra staten forud for udbetalingen af de 
enkelte ydelser, og der skelnes ikke mellem om udbetalingen sker forud- eller 
bagudrettet, men dette har dog stor likviditetsmæssig betydning for den enkelte 
kommune.
Opgaveflytningen vil reducere likviditeten efter kassekreditreglen (den 
gennemsnitlige likviditet) med 56 mio. kr. og ultimo året med ca. 62 mio. kr.
I Kommuneaftalen løftes finansieringen i 2013 dog som følge heraf med 3 mia. kr. 
for at styrke kommunernes generelle likviditet. Det vurderes således, at 
Lyngby-Taarbæk Kommune vil få et permanent likviditetstab på ca. 30 mio. kr. 
som følge af overgangen til Udbetaling Danmark.

Anlægsvirksomheden:
Forvaltningen har gennemgået investeringsoversigten for 2013-16 med henblik på 
at pege på handlemuligheder. Langt den største del af de afsatte midler er dog enten 
bundet i puljebeløb til basisinfrastrukturen (vedligeholdelse af bygninger, veje og 
broer samt investeringer i it-infrastrukturen) eller i allerede besluttede projekter. 
Tilbage er nedenstående endnu ikke-besluttede projekter, dvs. hvor der ikke endnu 
er givet anlægsbevilling eller frigivet rådighedsbeløb til disse projekter.

Forvaltningen anbefaler, at Økonomiudvalget ud fra de i skemaet og nærmere 
belyst i det sagen vedlagte notat af 8. juni 2012 nævnte mulige projekter drøfter 
forskydninger i eller om enkelte projekter skal udgå af Budgetforslaget 2013-16, 
indtil der ligger nærmere afklaring af den økonomiske situation.

I henhold til de økonomiske målsætninger kan der indarbejdes salgsprovenu, hvis 
der foreligger konkrete projekter. I budgetoverslaget 2013-16 er optaget 
salgsprovenu i 2013 på 20,7 mio. kr., som relaterer sig fra salg af grund 
v/Strandberg (13 mio. kr.) og et salg af grund i forbindelse med Nyt plejecenter (7,7 
mio. kr.). Sidstnævnte vil skulle flyttes eller tages ud, hvis anlægsprojektet tages ud 
af Budgetforslaget 2013-16.
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Skattestigning i 2013:
I aftalen om en ny udligningsreform er indeholdt en pulje på 250 mio. kr., som de 
kommuner, der taber på reformen, vil kunne søge om. Det fremgår af 
Kommuneaftalen, at Økonomi- og indenrigsministeriet inden sommerferien vil 
udmelde de kriterier, der skal søges ud fra.
Det er derfor ikke muligt p.t. at vurdere, hvor meget der vil kunne tilkomme 
Lyngby-Taarbæk Kommune.
Der må forventes en ansøgningsfrist primo august 2012. Det er således nødvendigt, 
at forvaltningen får mandat til at indsende ansøgningen, samt at få klarlagt hvor stor 
ansøgningen skal være.
Tabet på udligningsreformen er beregnet til 0,3 pct.
Forvaltningen anbefaler, at der ansøges om maksimal forhøjelse for at få et bidrag 
til at nedbringe ubalancen i 2013.

--------
Ud over behandlingen gennem nærværende sag gives en orientering om status på 
den økonomiske situation til Kommunalbestyrelsen i forbindelse med temamøde 
21. juni 2012.
--------

Økonomiske konsekvenser
Det fremgår af tabellen over den økonomiske situation, at kommunens ubalance er 
stipuleret til ca. 156,4 mio. kr. i 2013 og ca. 100 mio. kr. i årene 2014-16.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at 
1. redegørelsen om den økonomiske situation tages til efterretning
2. det drøftes,  hvilke af de mulige anlægsprojekter, der kan udgå af eller forskydes 

i det administrative budgetforslag, indtil den økonomiske situation er afklaret
3. kommunen søger om maksimal bidrag fra skattepuljen, dvs. svarende til 0,3 

skatteprocent.



Åbent punkt   Økonomiudvalget den 19-06-2012, s.21

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Ad.1 Taget til efterretning.
Ad.2 Oversendes til budgetforhandlingerne.
Ad.3 Godkendt, idet der herved ikke er taget stilling til en evt. anvendelse af 

dette instrument, men uændret skatteprocent lægges til grund for 
administrationens budgetlægning.

…
Med baggrund i drøftelse af omdelt notat af 19. juni 2012 vedr. oplæg til koncept 
for et borgermøde besluttet, at der i fagudvalgsregi gennemføres politisk dialog 
med brugere og medarbejdere m.v. forud for en budgetdrøftelse for borgerne med 
kommunalbestyrelsens medlemmer i kommunalbestyrelsens mødesal.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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6

Budget 2013-16 - opfølgning på kvalitetsmål
.

Sagsfremstilling
Det er fra og med Budget 2011-14 indført, at kommunalbestyrelsen skal arbejde 
med en kvalitetskontrakt. Kvalitetskontrakten skal ses som et redskab til løbende at 
vurdere, hvordan kvaliteten i den kommunale opgavevaretagelse kan udvikles. Der 
skal hvert år, senest i forbindelse med vedtagelsen af budgettet, ske en opfølgning 
på kommunens kvalitetskontrakt m.h.t., hvor kommunen er i forhold til at opfylde 
de fastsatte mål. 

Kvalitetskontrakten og status for opfølgningen er tilgængelig for kommunens 
borgere på Brugerinformation.dk. 

Kommunalbestyrelsen godkendte den 28. november 2011 den seneste 
Kvalitetskontrakt samt status for opfølgning på de fastsatte mål. 
Kommunalbestyrelsen besluttede endvidere, at konkrete mål justeres i 
fagudvalgsregi, hvor forudsætningsgrundlaget er ændret. 

I det sagen vedlagte bilag er vist Kvalitetskontrakten med en opdateret status for 
opfølgningen på de enkelte mål. Herudover er forvaltningens forslag til nye mål 
indenfor Økonomiudvalget angivet (markeret med streg i margin).

Der er ikke foreslået ændringer i de opstillede mål for Økonomiudvalget 
aktivitetsområder. På beskæftigelsesområdet er der to mål fra B2011-14, der 
afsluttes, og der søges samtidig to nye mål for B2013-16.

Uddannelsesgraden for unge uden uddannelse i jobcentret skal i december 2013 
(år til dato) være x pct., svarende til en stigning på x procentpoint fra dec-11 til 
dec-13. Fastsættelsen af målet afventer tilgængelige data og fastsættelse af målet 
for Beskæftigelsesregion Hovedstaden & Sjælland.
Tilgangen af personer til førtidspension skal begrænses til x personer i dec-13 
(rullende år), svarende til et fald på x pct. Fra dec-11 til dec-12. Niveauet for 
målet afventer fastsættelse af målet for Beskæftigelsesregion Hovedstaden & 
Sjælland.

For de øvrige udvalgs vedkommende er der følgende forslag til justering af mål:
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Kultur- og Fritidsudvalget  
Det foreslås at ændre i målets varighed for temaet Styrket relationsarbejde under 
aktivitetsområderne Folkeoplysning og Fritid. Det foreslås at gøre målet 4-årigt, 
idet der fortsat iværksættes projekter for at styrke relationer mellem unge og 
mellem unge og stabile voksne

Social- og Sundhedsudvalget
Sundhed, 
1) loftet for antallet af liggedage (foreslås reduceret til 1.000 liggedage i 2013), 
2) stopraten for borgere, der forsøger på rygestop gennem kommunens 
rygestoptilbud (foreslås nedsat fra 25 % til 20 % primært som følge af en 
ændring i evalueringskriterierne)   
Handicap, 
mål om kost og motionspolitikker foreslås ændret til fokus på botilbuddenes 
indsatser for sund kost og motion

Resultatet af fagudvalgets behandling af kvalitetskontrakten vil indgå i 
budgetbemærkningerne i Budgetforslag 2013-16, som behandles i 
Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen i september 2012. Den endelige 
Kvalitetskontrakt og opfølgningsredegørelse skal afspejle budgetterne på de enkelte 
områder og derfor godkendes endeligt af Kommunalbestyrelsen i forbindelse med 
vedtagelsen af budgettet. 

Forvaltningen vil i efteråret 2012 fremlægge en sag for Økonomiudvalget med 
forslag til, hvordan der kan ske en samlet opfølgning på hele kvalitetskontrakten, og 
hvordan den siddende kommunalbestyrelse kan aflevere kontrakten til den nye 
kommunalbestyrelse. I forslaget indtænkes en kommunikationsplan, så 
kvalitetskontrakten og de resultater, der er opnået i kommunalbestyrelsesperioden 
2010-2013, bliver synliggjort og kommunikeret til borgerne.

Økonomiske konsekvenser
Ingen.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at opfølgningen tages til efterretning, og at de foreslåede 
ændringer på beskæftigelsesområdet indarbejdes i Budgetforslag 2013-16.
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Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Opfølgning taget til efterretning og godkendt at indarbejde ændringerne på 
beskæftigelsesområdet i Budgetforslag 2013-16.

Målet m.h.t. begrænsning af tilgangen af personer på førtidspension præciseres til at 
vedrøre måling på antal forløb, der iværksættes.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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7

Nye bevillingsområder (aktivitetsområder)
.

Sagsfremstilling
I fortsættelse af den godkendte administrative organisationsstruktur i 
Lyngby-Taarbæk Kommune har forvaltningen igangsat et arbejde, der skal 
forberede en ny bevillingsstruktur. Det betyder bl.a. en ny kontoplan, nye ansvars- 
og aktivitetsområder samt nye bevillingsområder. Da dette er en omfattende proces 
med vidtgående konsekvenser, har forvaltningen valgt at faseorientere 
implementeringen af en ny bevillingsstruktur således:

1. Budgetopfølgning og regnskab 2012
I den periode vil såvel bogføringen som budgetopfølgningen foregå i den 
nuværende kontoplan og i de nugældende aktivitetsområder, da det ikke er muligt 
at gennemføre så stor en ændring midt i et regnskabsår.
For at sikre en fortsat stram økonomistyring i hele 2012 vil der blive etableret et tæt 
og entydigt  ansvar mellem de nuværende og de kommende chefer om 
budgetopfølgningen og regnskabsaflæggelsen for 2012.

2. Budget 2013 og ny kontoplan m.v.
Budgetlægningen for 2013-16 bliver gennemført i forhold til de nuværende 
aktivitetsområder. 
Først når budgettet er vedtaget, vil det umiddelbart efter blive konverteret til nye 
budgetområder, således at det trykte budget 2013-16 viser de korrekte fordelinger 
og placeringer i forhold til en ny bevillingsstruktur.

For at en konvertering kan lykkes, skal der over de næste måneder arbejdes på at 
opbygge en ny kontoplan. Opbygningen skal tage udgangspunkt i de nye 
administrative organisatoriske enheder og understøtte, at der skabes entydighed 
mellem den administrative organisatoriske enhed og de opgaver, der skal løses, og 
dermed de budgetposter, som centrene er ansvarlige for. Det er vigtigt, at systemet 
sættes op med en rapportdel, der løbende understøtter bedst mulig budgetstyring.

Opsætningen skal endvidere afspejle de bevillingsregler, der skal gælde for 
administrationens mulighed for at foretage budgetomplaceringer. Dvs. kontoplanen 
skal understøtte et entydigt økonomiansvar på det administrative niveau. Arbejdet 
vil bestå dels i et udredningsarbejde omkring ansvarsplacering, dels i en korrekt 
opsætning i økonomisystemet (OPUS).

Men én ting er opsætningen af den administrative del, noget andet er koblingen 
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mellem den administrative del og den politiske del. Denne kobling sker i dag 
omkring de 18 "aktivitetsområder", der entydigt er henført til et af fagudvalgene, 
således 

at hvert fagudvalg har et antal aktivitetsområder, som de er ansvarlige for
at de enkelte fagudvalg er ansvarlige for at overholde de budgetrammer, der 
knytter sig til aktivitetsområderne (idet det enkelte fagudvalg har kompetence 
til at flytte mellem de aktivitesområder indenfor udvalget). 
at økonomiudvalget har kompetencen til at flytte bevillinger mellem 
fagudvalgene.
at mer- eller mindreudgifter godkendes af Kommunalbestyrelsen.

Med den nye administrative organisationsstruktur opløses forvaltningsstrukturen, 
og der oprettes i stedet centre. Det indebærer, at der sker ændringer i fordelingen 
mellem de hidtidige administrative enheder. F.eks. at

klubber flytter fra Fritid til Center for Læring og Pædagogik1.
ydelser flytter fra Socialcentret til Center for Arbejdsmarked2.
sundhed flyttes til det nye Center for Sundhed og kultur  - bortset fra 3.
genoptræningscentret som placeres i Center for Træning og Omsorg.

Hertil kommer oprettelsen af Center for Arealer og Ejendomme, der samler 
ejendomsrelaterede opgaver fra stort set alle nuværende organisatoriske enheder. 
Flytningen af udsatte børn og unge til det nye center for Social Indsats resulterer 
også i en klar opgaveflytning.

Forvaltningen peger i den forbindelse på at fastholde opgavefordelingen mellem 
udvalgene resten af indeværende valgperiode, således som den er godkendt i 
styrelsesvedtægten, og således benytte 2013 til at gennemføre en politisk drøftelse 
af kriterierne for en politisk organisation for perioden 2014-2017.

Da den nye organisation betyder, at visse opgaver "flytter", som f.eks. at klubber 
flytter fra Fritid til Center for Læring og Pædagogik, og ydelser flytter fra 
Socialcentret til Center for Arbejdsmarked samt at sundhed flytter til Center for 
Sundhed og kultur, betyder det, at der må oprettes nogle nye aktivitetsområder i 
forhold til de nuværende (f.eks. Klubber og Ydelser).

Den enkelte centerchef vil således i nogle tilfælde skulle håndterer flere 
aktivitetsområder, og referere til flere politiske udvalg. Det vil f.eks. komme til at 
gælde chefen for Center for Social Indsats, hvor udsatte børn og unge fortsat vil 
høre til Børne- og Ungdomsudvalget, mens Handicappede fortsat vil høre under 
Social- og Sundhedudvalget. Det sagen vedlagte bilag viser skematisk de justerede 
aktivitetsområder.

I forbindelse med etableringen af Center for Arealer og Ejendomme vil der 
ligeledes være behov for at vedtage et nyt sæt af bygge- og anlægsstyringsregler, 
der fastlægger fordelingen af kompetencen vedr. anlægsprojekterne mellem 
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fagudvalg  (som bestiller) og det udvalg, der fremover vil få ansvaret for 
udførelsen. I dag ligger bestemmelsen til at indstille udbygnings- og anlægsplaner, 
programanlæg, byggeprogram og dispositionsforslag for bygge- og anlægsarbejder 
under de enkelte fagudvalg.
Forvaltningen vil efter sommerferien fremlægge forslag til nyt regelsæt.

----

Forvaltningen peger endelig på, at den nye organisatoriske tilrettelæggelse af 
administrationens arbejde på et senere tidspunkt evt. benyttes som udgangspunkt 
for tilrettelæggelsen af udvalgsstruktur og opgavefordeling  i den næste 
valgperiode.

Med udgangspunkt i, at der i den kommende tid arbejdes med den ovenfor 
skitserede fremgangsmåde, kan der angives følgende tidspunkter for den 
kommende politiske behandling:

Juni:  Godkendelse af model for bevillingsstrukturen i 2013 og følgende år.
September:  Nye anlægsstyringsregler forelægges.
Oktober:  Ny kontoplan samt delegationsreglerne for den administrative 
organisation forelægges.
Efterår:  Styrelsesvedtægten (evt. mindre justeringer som følge af nye 
anlægsstyringsregler) forelægges.
Primo/medio 2013: Politiske drøftelse af en fremtidig udvalgsstruktur og 
opgavefordeling.

Økonomiske konsekvenser
Ingen.

Beslutningskompetence
Kommunalbestyrelsen.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at redegørelsen om det kommende arbejde med 
bevillingsstrukturen tages til efterretning og anvender modellen for 
bevillingsstrukturen i 2013 og principperne for 2014 og følgende år.
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Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Redegørelsen taget til efterretning og modellen for bevillingsstrukturen i 2013 og 
principperne for 2014 og følgende år godkendt.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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8

Status på organisationsprojektet i administrationen
.

Sagsfremstilling
Der gives hermed en status på organisationsprojektet. I henhold til 
Kommunalbestyrelsens beslutning den 26. marts 2012 vil der i tilknytning til 
Kommunalbestyrelsens temamøde den 21. juni 2012 tillige blive givet en 
orientering herom.

Projektet forløber i faser således: igangsætning (december 2011 - februar 2012), 
hovedstruktur (februar - marts 2012)detailstruktur (april -juni 2012) og 
implementering (august 2012 og frem).

Økonomiudvalget traf den 3. februar 2012 beslutning om at igangsætte en proces i 
MED-organisationen om ny administrativ struktur med afsæt i notatet "Ny 
organisering af administrationen i LTK - visioner og byggesten (dateret 31. januar 
2012.) 

Fra den beslutning og frem til Økonomiudvalgets videre behandling den 20. marts 
2012 blev der arbejdet med hovedstrukturen i MED-organisationen og 
ledelsessystemet, Kommunalbestyrelsen besluttede på det grundlag den 26. marts 
2012 en ny hovedstruktur bestående af 11 centre.

Bemandingen af centerchefstillingerne skete i en model, hvor de nuværende 
afdelingschefer kunne tilkendegive interesse for én eller flere centerchefstillinger. 
Ni ud af elleve centre er derefter bemandet med nuværende afdelingschefer, og 2 
centerchefstillinger slås op: Center for Læring og Pædagogik og Center for Social 
Indsats.

Der er 19 afdelingscheffunktioner i den nuværende organisation; 2 er blevet 
vakante i forløbet, 6 afdelingschefer overgår til anden stilling i organisationen, 1 
afdelingschefs placering er stadig under afklaring, 9 har fået en centerchefstilling, 
og 1 ophører (pension).

Økonomiudvalget bad forvaltningen om at overveje centernavnene nærmere, og de 
11 centre benævnes således:

1. Center for Læring og Pædagogik, centerchef: Vakant i opslag
2. Center for Social Indsats, centerchef: Vakant i opslag
3. Center for Træning og Omsorg, centerchef: Dorte Vangsø Rasmussen
4. Center for Arbejdsmarked, centerchef: Anne Søgaard Andersen
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5. Center for Sundhed og Kultur, centerchef: Charlotte Bidsted
6. Center for Miljø- og Plan, centerchef: Sidsel Poulsen
7. Center for Arealer og Ejendomme, centerchef: Regin Nordentoft Atterdag
8. Center for Økonomi og Personale, centerchef: Rene Rasmussen
9. Center for Borgerservice og Digitalisering, centerchef: Jakob Sylvest Nielsen
10. Stab for Politik og Jura, stabschef: Birger Kjer Hansen
11. Stab for Strategi, Erhverv og Kommunikation, stabschef: Pernille Kvarning.

M.h.t. Pædagogisk Psykologisk Rådgivning (PPR) og Motorikhuset besluttede 
Økonomiudvalget den 15. maj 2012, at PPR placeres i center for Læring og 
Pædagogik, fordi PPR spiller en væsentlig rolle i arbejdet med inklusion, og på 
skoleområdet har PPR og skolerne oparbejdet et godt samarbejde, som skal 
fastholdes og udbredes til både klub- og dagtilbudsområdet. I analysearbejdet om 
PPR’s placering blev det tydeligt, at der er et udviklingsbehov m.h.t. at skabe større 
helhed i sagsbehandlingen af borgere med komplekse sociale behov. Når den nye 
organisation træder i kraft, udarbejder Center for Læring og Pædagogik, Center for 
Social Indsats og Center for Arbejdsmarked et skriftligt grundlag for, hvordan de 
sammen styrker helhed og koordination i sagsbehandlingen omkring børn, unge og 
deres familier. Økonomiudvalget vil blive orienteret om resultatet af arbejdet.

Med placeringen af PPR i Center for Læring og Pædagogik er det hensigtsmæssigt, 
at også Motorikhuset placeres i dette center frem for i Center for Social Indsats, idet 
Motorikhusets funktion også er at understøtte inklusion for børn. Med Motorikhuset 
placering i Center for  Læring og Pædagogik vil alle støttefunktioner omkring 
inklusion af børn på almenområdet dermed være samlet ét sted.

Centercheferne har udarbejdet forslag til detailstruktur for eget center. Der er 
gennemført en "workshop" for alle centerchefer, alle nuværende mellemledere i 
administrationen og MED-organisationen, hvor centercheferne har fået bidrag til 
detailstrukturen. Herefter har Centerchefkredsen på seminarer delt og drøftet deres 
forslag til detailstruktur ud fra at holde fokus på helhed og sammenhænge imellem 
centrene. 

Detailstrukturen i Center for Arealer og Ejendomme bygger også på de oplæg, der 
tidligere er politisk behandlet i forbindelse med ejendomsanalysen, samt det bud fra 
medarbejderne, som fremkom if.m. udliciteringen af vej og park. 

Ledelsesstrukturen i centrene skal være bæredygtig både i f.h.t. antallet af ansatte i 
administrationen og antallet af decentrale institutioner, som refererer til et center, 
ligesom den interne struktur skal understøtte bestræbelserne om at skabe større 
helhed i sagsbehandlingen m.v. i forhold til borgerne. Endelig har det været et mål, 
at ledelsesstrukturen ikke vokser.  Der er også taget hensyn til så vidt muligt at 
indplacere nuværende mellemledere, og de afdelingschefer, som ikke skal være 
centerchefer, i passende funktioner, hvor deres kompetencer og erfaringer bruges 
bedst muligt. 
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Den nuværende administrative ledelsesorganisation består af førnævnte 19 
afdelingscheffunktioner og  32 mellemlederfunktioner, i alt 51. I den nye 
organisation vil der være 11 centerchefer og 31 mellemledere, heri er medregnet de 
to stillinger i Arealer og Ejendomme - chef for arealdrift og chef for ejendomsdrift- 
i alt 42. 

Af det sagen vedlagte bilag fremgår figurer over detailstrukturen i hvert center. Der 
er endnu ikke sat navne på mellemlederne, fordi detailstrukturen afventer 
behandling i MED-organisationen. Økonomiudvalget vil blive orienteret videre 
herom den 19. juni 2012 og via politikerweb.

Der kommer i alt 6 stillinger i opslag:  centerchefstillingen og en pædagogisk 
afdelingslederstilling i Center for  Læring og Pædagogik, centerchefstillingen i 
Center for Social Indsats, en afdelingschefstilling i Center for Miljø- og Plan,  en 
sekretariatsleder i Stab for Politik og Jura og en afdelingschef for ejendomsdrift i 
Arealer og Ejendomme. Der henvises til det sagen vedlagte bilag Notat om 
indplacering af ledere og medarbejdere i den nye administrative organisation.
 
Medarbejderne er indplaceret på to måder. Den store gruppe af medarbejdere er 
indplaceret i det center, hvor deres opgaver ifølge hovedstrukturen er placeret. Det 
skete medio maj. 29 medarbejdere har opgaver, der ikke entydigt kan placeres i ét 
center. Disse medarbejdere er indplaceret i et center, men med en såkaldt 
"stjernemarkering". Det betyder, at centerchefen har haft en individuel samtale med 
disse medarbejdere, og de indplaceres først endeligt efter MED-behandling og 
dialogen med placeringsudvalget (tillidsrepræsentanterne for de berørte grupper).

Det tværgående Område-MED for administrationen behandler detailstrukturen den 
13. juni.  Detailstrukturen i Center for Læring og Pædagogik  behandles også i 
Område-MED for Børne- og Fritidsforvaltningen. Område-MED for Social- og 
Sundhedsforvaltningen behandler detailstrukturen i Center for Træning og Omsorg.

Detailstrukturen forventes udmeldt i organisationen den 15. - 20. juni. 
Mellemledere og de hidtil ikke færdigplacerede medarbejdere får direkte besked af 
kommende chef. Detailstrukturen offentliggøres på intranettet og ledsages af to 
informationsmøder med direktionen og af personalemøder i centrene. 
Detailstrukturen formidles også via politiker-web.

Arbejdet med detailstrukturen ligger på to områder imidlertid udenfor den aftalte 
afgrænsning af organisationsprojektet og skal derfor behandles politisk særskilt.

I Center for Træning og Omsorg betyder detailstrukturen også en ændring i nogle af 
de decentrale lederes referenceforhold. De fire assisterende områdeledere, der har 
ansvaret for hjemme- og sygepleje i borgernes hjem, refererer i dag til 
områdelederne, men i den nye organisation foreslås det, at de refererer til 
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afdelingslederen for Hjemmepleje, Sygepleje og Træning, som er placeret i 
administrationen. Det gøres for at skabe en tættere koordination mellem hjemme- 
og sygeplejen og den aktive træning, og derigennem at understøtte det nye 
paradigme om træning før hjælp, som har sit fokus på borgere i eget hjem.  Den 
"frigivne" ledelsestid hos områdelederne kan derefter bruges på mere 
helhedsledelse inden for tværgående emner såsom sygepleje, uddannelse, it og 
velfærdsteknologi, kvalitetsopfølgning, demens mv.
 
Disse ændringer vil blive behandlet med en orientering i Social- og 
Sundhedsudvalget den 13. juni 2012 og en behandling i Område-MED for Social- 
og Sundhedsforvaltningen mellem den 15. og 18. juni 2012. 

I Center for Læring og Pædagogik har detailstrukturen også effekt for den 
decentrale organisations ledelsesreferencer. Her har der hidtil været en 
dagtilbudschef og en skolechef. I den nye organisationen, hvor der er fokus på 
helhed fra 0-18 år, bliver der under centerchefen en pædagogisk udviklingschef. I 
detailstrukturen foreslås det - for at understøtte en let adgang for de decentrale 
ledere til ledelsen i administrationen - at de to ledere deler ledelsesopgaven imellem 
sig, således at halvdelen af skolerne og dagtilbuddene refererer til centerchefen og 
den anden halvdel til den pædagogiske udviklingschef. 

Skoleledermødet og dagtilbudsledermødet opretholdes, og på disse møder deltager 
begge chefer. For at styrke den fælles strategiske udvikling for hele 0-18 års 
området nedsættes der en permanent, mindre strategisk udviklingsgruppe med 
deltagelse af decentrale ledere fra skole-, dag- og fritidstilbud, som jævnlig mødes 
med centerledelsen og lægger den strategiske udviklingslinie. Den struktur er 
drøftet og opstået i dialogen med repræsentanter for de decentrale ledere, som har 
peget på, at et sådant nyt strategisk forum vil kunne understøtte sammenhæng 
mellem drift og udvikling for hele 0-18 års-området.

Disse ændringer vil blive behandlet med en orientering i Børne- og Ungeudvalget 
den 14. juni 2012 og en behandling i Område-MED for Børne- og 
Fritidsforvaltningen mellem den 15. og 18. juni 2012. 

Den nye struktur træder i kraft 1. september 2012. Implementeringsarbejdet 
indeholder en række aktiviteter; der skal ske en bedst mulig fysisk samling af de 
nye centre, herunder omflytninger imellem Rådhuset og Toftebæksvej 12 og internt 
i de to huse. Den endelige fysiske model er ikke fastlagt.

Der er endvidere en række praktisk-administrative opgaver indenfor it, økonomi, 
løn- og personaleområdet, der skal håndteres. Der vil endvidere være aktiviteter i de 
enkelte centre, der handler både om planlægning af centerets opgaver, 
arbejdsformer og det kollegiale fællesskab, idet mange centre består af ”nye” 
medarbejdere. 

Endelig forestår et arbejde med at realisere visionerne for den nye organisation, 
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herunder bl.a. styrket økonomistyring, helhed i sagsbehandlingen i forhold til 
borgerne, udviklingen af borgerservice og digitalisering, samt en række andre 
væsentlige strategiske indsatsområder. 

Økonomiske konsekvenser
Opgaven løses inden for de allerede afsatte rammer.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Direktionen foreslår, at 
1. Status for organisationsprojektet tages til efterretning
2. De ændrede referenceforhold for hjemmeplejen og hjemmesygeplejen i Center 
for Træning og Omsorg anvendes
3. Delingen af ledelsesopgaven i fh.t. de decentrale ledere mellem centerchefer og 
den pædagogiske udviklingschef i Center for Læring og Pædagogik anvendes. 

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Ad.1 Taget til efterretning.
Ad.2 Nuværende referenceforhold opretholdes, jf. herved også e-mail af 18. juni 

2012 fra social- og sundhedsdirektøren til økonomiudvalgets medlemmer.
Ad.3 Der arbejdes videre med afklaring af personalereferenceforhold, idet dette 

bl.a. afventer ansættelse af centerchef samt yderligere behandling i MED- 
organisationen. Referat fra MED-behandling 19. juni eftersendes.

Endvidere besluttet, at navnet på centeret ændres til Center for Uddannelse 
og Pædagogik.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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9

Personalepolitisk Redegørelse 2011/2012
.

Sagsfremstilling
Udkast til Personalepolitisk Redegørelse 2011/2012 forelægges. 

Indledningsvist indeholder redegørelsen talmateriale vedrørende det forgangne år. 
Derudover indgår oplysninger om de temaer, som forvaltningen særligt arbejder 
med, og som rækker ind i udarbejdelsen af redegørelsen for 2012/2013 for 
derigennem at understøtte, at arbejdet indenfor personaleområdet sker 
sammenhængende og kontinuerligt over tid.  

På baggrund af den foreliggende Personalepolitiske Redegørelse har 
Hovedudvalget besluttet særligt at fokusere på følgende i den kommende tid:

Ved en mangeårig indsats på sygefraværsområdet er det lykkedes at fastholde 
det gennemsnitlige sygefravær på et nogenlunde konstant niveau i en længere 
årrække og kommunen ligger fortsat pænt i forhold til andre kommuners 
gennemsnitlige sygefravær. For at hæve ambitionsniveauet er der i 
Hovedudvalget den 31. maj 2012 aftalt at nedsætte en arbejdsgruppe, som skal 
komme med oplæg til igangsætning af særlige og helt konkrete initiativer på 
kommunens arbejdspladser for at få nedbragt sygefraværet. Arbejdsgruppen vil 
bestå af medlemmer af Hovedudvalget og andre udvalgte medarbejdere og 
nedsættes således, at arbejdet koordineres i Center for Økonomi og Personale. 
Arbejdsgruppen vil i løbet af efteråret/vinteren 2012 fremkomme med oplæg til 
konkrete initiativer, som drøftes i Hovedudvalget forinden iværksættelse. 

Hovedudvalget vil efter sommerferien gennemføre en særlig drøftelse af 
arbejdsmiljøindsatsen i LTK og dér træffe beslutning om hvilke 
arbejdsmiljømæssige initiativer, der særligt skal fokuseres på i den kommende 
tid, og om der evt. skal sættes konkrete mål for indsatsen - f.eks. mål for 
nedbringelse af sygefraværet jfr. ovenfor. I drøftelsen vil også indgå forhold 
omkring opfølgning på den i 2011 gennemførte trivselsundersøgelse, herunder 
ledelsesevaluering og psykisk del af APV. 

Med henvisning til afsnittet om etnicitet i redegørelsen, kan det oplyses, at der i 
løbet af efteråret 2012 vil blive forelagt en særkilt sag vedr. måltal for ansatte 
med ikke-vestlig baggrund i forhold til den samlede arbejdsstyrke. Tallene er 
overordnet set i balance med befolkningssammensætningen i kommunen, men 
jfr. trepartsaftalerne skal der træffes beslutning om måltal.
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Hovedudvalget og forvaltningen vil i den kommende tid være særligt 
opmærksomme på, hvorledes situationen omkring seniorjobs udvikler sig. Dette 
skal ses i lyset af, at det ikke er muligt at forudse, i hvilket omfang der skal 
etableres sådanne jobs, og da hvert etableret seniorjob medfører en nettoudgift 
på mellem 100.000 og 150.000 kr. årligt, er det begrænset hvor mange jobs, der 
kan etableres indenfor de nuværende økonomiske rammer.    

Som følge af ny administrativ struktur skal MED-strukturen genforhandles. 
Dette arbejde igangsættes med et første møde i det såkaldte Forhandlingsorgan 
den 14. juni 2012.            

Som en del af Hovedudvalgets drøftelse af redegørelsen indgik også forslag til 
anvendelse af den udviklingspulje på 400.000 kr., som Hovedudvalget har fået 
mulighed for at råde over fra 2012 (beløb fremkommet i forbindelse med ændring 
af regler for jubilæumsgratialer til budget 2012). Til orientering kan det oplyses, at 
der foreløbigt er prioriteret og reserveret beløb til 

igangsætning af initiativer til nedbringelse af sygefravær. Afventer 
arbejdsgruppeoplæg og en nærmere drøftelse i Hovedudvalget senere på året

gennemførelse af realkompetencevurderingsforløb i efteråret 2012 for et antal 
medarbejdere i organisationsudviklingsprojektet i administrationen begrundet i, 
at en del områder skal arbejde på en ny måde og i andre sammenhænge end 
hidtil. 

gennemførelse af intro-møder/-dage for de nye centre. 

gennemførelse af initiativer i forhold til udvikling af digitale kompetencer 
blandt kommunens ansatte, jfr. afsnittet i Personalepolitisk Redegørelse derom. 

 
Redegørelsen skal efter godkendelse i Økonomiudvalget udsendes til drøftelse og 
behandling i MED-systemet, hvor der kan arbejdes med personaleforholdene i et 
mere lokalt perspektiv.  
    
Økonomiske konsekvenser
Der er ingen umiddelbare økonomiske konsekvenser, men arbejdet med de 
forskellige initiativer indenfor personaleområdet kan indirekte påvirke kommunens 
økonomi. Såfremt situationen omkring etablering af seniorjobs tilsiger det, vil der 
blive forelagt særskilt sag derom. 

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
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Forvaltningen foreslår, at Personalepolitisk Redegørelse 2011/2012 godkendes. 

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Godkendt.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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10

Oplæg til proces til styrkelse af det politiske og det politisk-administrative 
samspil
.

Sagsfremstilling
Økonomiudvalget anmodede den 20. marts 2012 om et oplæg til en politisk 
drøftelse af samarbejdet internt politisk og samarbejdet mellem det politiske og 
administrative system, herunder politisk betjening. Følgende er taget til protokol:

”Der udarbejdes et notat, der initierer opgaven. Der igangsættes et arbejde 
vedr. udarbejdelse af retningslinjer for god ledelse - herunder politisk ledelse 
- med henblik på at styrke grundlaget for den nye organisations virke, 
herunder samspillet mellem den politiske ledelse og den administrative 
ledelse”. 

I det sagen vedlagte notat af 30. april 2012 er skitseret hvordan arbejdet kan 
tematiseres, tilrettelægges og organiseres gennem to sideløbende processer: 

1. Politisk samarbejde: Et internt forløb for kommunalbestyrelsens medlemmer om 
samspil, roller, samarbejde og intern kommunikation mm. 
2. Politisk-administrativ samarbejde, herunder politisk betjening: En række 
temadage for både politikere og den nye administrative ledelse om politisk 
betjening og samarbejdet mellem politikere og administration i den nye 
centerstruktur.

Vedrørende det politiske samarbejde peges på, at Økonomiudvalget rekvirerer 
ekstern bistand til formålet.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget beslutter igangsættelse af arbejdet. 
Kommunalbestyrelsen deltager i forløbet og får det endelige resultat forelagt til 
godkendelse.

Økonomiske konsekvenser
Anslået budget til arbejdet vedr. det politiske samarbejde skønnes at være ca. 
120.000 kr., inkl. intern "afgift" til kassen, jf. Økonomiudvalgets beslutning 
vedrørende ekstern konsulentbistand. Arbejdet i et §17, stk. 4 udvalg afholdes 
inden for rammen.

Indstilling
Direktionen foreslår, at:
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1. Forslaget om de to beskrevne processer - hhv. et intern forløb for 
kommunalbestyrelsen og en række temamøder for både kommunalbestyrelsen og 
den administrative ledelse i den nye centerstruktur - drøftes.
2. Forvaltningen indhenter relevante tilbud om ekstern bistand til arbejdet vedr. det 
politiske samarbejde.

Økonomiudvalget den 15. maj 2012:
Udsat.

Henrik Brade Johansen (B) var fraværende.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Der arbejdes videre med tyngde på det politisk-administrative samvirke. 

Parallelt hermed foretages en politisk på drøftelse m.h.t. overvejelserne om et 
fremtidigt konstitueringsforløb. Endvidere gennemføres på et temamøde for 
kommunalbestyrelsen en drøftelse af det politiske samspil i øvrigt.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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11

Oplæg til styrkelse af kommunens kommunikation
.

Sagsfremstilling
I forbindelse med drøftelserne af den nye administrative organisation har der været 
fremsat politisk ønske om, at kommunens kommunikationsindsats ved den lejlighed 
styrkes i forhold til borgere, virksomheder og andre, som påvirkes af kommunens 
beslutninger og har kontakt til og er brugere af kommunens service. Fokus er på 
den eksterne kommunikation, men i praksis vil der ofte være sammenhæng mellem 
den eksterne og den interne kommunikation.

I det sagen vedlagte oplæg beskrives et forløb, som kan medvirke til at styrke 
kommunikationen. Oplægget bygger på forventning om, at der med en 
organisatorisk samling af kommunens kommunikationsressourcer i Stab for 
Strategi, Erhverv og Kommunikation kan skabes et stærkere fagligt miljø og 
kompetencemæssigt fundament end hidtil, bl.a. ved at styrke kompetencerne, ikke 
alene hos de kommunikationsfaglige medarbejdere, men i høj grad også resten af 
organisationen. Desuden giver den organisatoriske samling nye muligheder for at 
kunne prioritere og fokusere på de kommunikationstiltag, som ud fra en samlet 
betragtning giver størst organisatorisk og kommunikationsstrategisk værdi og 
effekt.

Oplægget lægger op til en grundlæggende opbygning af kommunikationsindsatsen 
og består som sådan af nogle kendte udviklingsskridt på kommunikationsområdet. 
Grundtanken er, at en styrkelse af kommunikationsindsatsen bør ske ved at tage 
udgangspunkt i den "hverdagskommunikation", som foregår i mødet mellem 
borger, virksomhed og kommunen - ikke mindst på de kommunale institutioner og 
serviceområder, hvor der er den største borgerkontakt. Herfra kan der skabes fælles 
læring, udvikles generiske kompetencer og værktøjer. Den bagvedliggende 
antagelse er, at hverdagskommunikation, som lykkes, i høj grad påvirker borgernes 
mv. opfattelse af kommunen mere generelt og at det gør kommunikationen 
nemmere og mere effektiv.

Økonomiske konsekvenser
Oplægget tager højde for, at de centrale ressourcer til kommunikation, både hvad 
angår medarbejder og driftsmidler, er begrænsede, og at kommunikationsindsatsen 
derfor skal styrkes ved at øge organisationens kommunikative kompetencer 
generelt. Størstedelen af de afsatte driftsmidler går i dag til den lovpligtige 
annoncering i DGO og til vedligeholdelse af kommunens nuværende hjemmeside. 
Der vurderes kun begrænsede muligheder for omdisponering af dette på kortere 
sigt. Hvis der ønskes nye og mere ambitiøse kommunikationsindsatser fra centralt 



Åbent punkt   Økonomiudvalget den 19-06-2012, s.40

hold vil det være nødvendigt at finde finansiering hertil på anden vis end indenfor 
det eksisterende budget (ca. 0,75 mio. kr. pr. år).

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget har kompetence til at træffe beslutning om igangsætning af det 
beskrevne forløb til styrkelse af kommunens kommunikationsindsats.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at der igangsættes et forløb til styrkelse af kommunens 
kommunikationsindsats som beskrevet i oplægget.

Økonomiudvalget den 15. maj 2012:
Udsat.

Henrik Brade Johansen (B) var fraværende.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Udsat.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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12

Resultatrevision 2011
.

Sagsfremstilling
Økonomiudvalget behandlede den 17. april 2012 Resultatrevision 2011, hvorefter 
sagen blev sendt i høring i Det Lokale Beskæftigelsesråd, jf. vedlagte 
protokoludskrift med notat vedr. sagens behandling.

Det Lokale Beskæftigelsesråd drøftede Resultatrevision 2011 på møde den 10. maj 
2012 og afgav følgende høringssvar; jf. det sagen vedlagte referat fra mødet, 
dagsordenen pkt. 6:
"'LBR drøftede resultatrevisionen og anbefalede fokus på de punkter, hvor der er 
udfordringer. Særligt i forhold til antallet af kontanthjælpsmodtagere, unge som er 
ramt af ledighed og fortsat fokus på at borgerne får jobsamtaler og tilbud til tiden."

Beskæftigelsesregionen har endvidere med det sagen vedlagte brev af 18. april 
2012 sendt dens bemærkninger til Resultatrevisionen 2011. Beskæftigelsesregionen 
kvitterer for en fyldestgørende resultatrevision og tilslutter sig, at de tiltag, som 
jobcenteret iværksætter, er relevante.

Jobcenter Lyngby-Taarbæk redegør i resultatrevisionen 2011 for de initiativer, som 
skal imødegå de områder, hvor der er udfordringer, herunder også de områder, som 
LBR nævner i sit høringssvar. Jobcenteret vil fortsat have fokus på rettidighed. I 
den forbindelse skal det nævnes, at Lyngby-Taarbæk kommune ligger på niveau 
med klyngen af sammenlignelige kommuner.

Resultatrevisionen viser blandt andet, at Lyngby-Taarbæk har et 
besparelsespotentiale i forhold til kontanthjælpsområdet, jf. sagen, som blev 
forelagt den 17. april 2012. Jobcenteret er igang med at udarbejde en særskilt 
handlingsplan for at imødegå denne udfordring og nedbringe antallet af borgere på 
kontanthjælp og som følge deraf også udgifterne til kontanthjælp. Handlingsplanen 
vil indgå som en del af det administrative budgetforslag i forbindelse med 
budgetprocessen for 2013-16.

Økonomiske konsekvenser
Opgaven løses inden for de allerede afsatte rammer.

Beslutningskompetence
Kommunalbestyrelsen.

Indstilling
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Forvaltningen foreslår, at sagen tages til efterretning. 

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Taget til efterretning.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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13

Beskæftigelsesplan 2013 - 1. udkast
.

Sagsfremstilling
Hvert år skal jobcentrene udarbejde en beskæftigelsesplan, der beskriver jobcentrets 
mål for beskæftigelsesindsatsen. På den baggrund har forvaltningen udarbejdet de 
sagen vedlagte notater: "Beskæftigelsesplan 2013 - oplæg til mål" samt 
"Beskæftigelsesplan 2013 - 1. udkast".

Det er endnu ikke muligt at sætte forslag til resultatniveauer på de enkelte mål. 
Årsagen er, at Beskæftigelsesregionen først forventer at udmelde forslag til 
resultatniveauer for ministermålene med udgangen af juni 2012. Forvaltningen 
afventer derfor Beskæftigelsesregionens udmelding og vil i forbindelse med 
forelæggelse af Beskæftigelsesplan 2013 på Økonomiudvalgets ordinære møde i 
september medtage forslag til resultatniveauer for alle målene.

Sagen lægger derfor i første omgang op til en politisk drøftelse af hvilke temaer, der 
skal være fokus på i 2013.

Mål og indsatsområder for beskæftigelsesindsatsen i 2013 foreslås justeret på en 
række områder i forhold til 2012. Baggrunden for de forslåede justeringer er:

Ministerens udmelding af mål og indsatsområder for beskæftigelsesindsatsen i 
2013
En forventning om en fortsat stigende ledighed i 2012 og med et begyndende 
fald i ledigheden i 2013, der henover 2013 forventes at blive større
Et ønske om at prioritere lokale udfordringer for beskæftigelsesindsatsen 
gennem en række lokale delmål for beskæftigelsesindsatsen, som tager afsæt i 
beskæftigelsespolitiske udfordringer for Lyngby-Taarbæk. Det er blandt andet 
fokus på at nedbringe antallet af kontanthjælpsmodtagere, forebygge at unge 
kommer på permanent offentlig forsørgelse samt en indsats for at begrænse 
ledigheden blandt akademikere.

Beskæftigelsesministeren har udmeldt 4 indsatsområder for beskæftigelsesindsatsen 
i 2013. Tre af indsatsområderne er nye og et indsatsområde er videreført fra 2012, 
men i justeret form:

Unge skal have en uddannelse (nyt)
Færre personer på førtidspension (videreført fra 2012 i justeret form)
Antallet af langtidsledige skal begrænses (nyt)
En tættere kontakt og styrket dialog med virksomhederne (nyt).



Åbent punkt   Økonomiudvalget den 19-06-2012, s.44

Udover ministermålene forslår forvaltningen at fastsætte 5 lokale delmål, der hver 
især er delmål til de fastsatte ministermål. Tre af de lokale delmål foreslås 
videreført fra 2012 og to mål er nye:

Antallet af unge under 40 år, som tilkendes førtidspension, skal nedbringes 
(nyt)
Andelen af sygedagpengeforløb med mere en 52 ugers varighed må max være 
X pct. (videreført fra 2012)
Antallet af ledige akademikere skal nedbringes (videreført fra 2012)
Antallet af kontanthjælpsmodtagere skal nedbringes (nyt)
Andelen af borgere i virksomhedsrettet aktivering ud af det samlede antal 
ledige skal minimum være X pct. (videreført fra 2012).

Forslagene til de enkelte mål fremgår af førnævnte notat om "Beskæftigelsesplan 
2013 - oplæg til mål", som indeholder en nærmere forklaring til det enkelte mål. I 
udkastet til Beskæftigelsesplan 2013 er der en uddybet beskrivelse af den strategi 
og indsats, som jobcenteret vil iværksætte med henblik på at indfri de opsatte mål.

Det følger af lovgivningen, at udkast til Beskæftigelsesplan 2013 skal sendes i 
høring hos Det Lokale Beskæftigelsesråd senest den 1. juli. 
Forvaltningen vil desuden drøfte strategi og indsats for borgere med andre 
problemer end ledighed med handicaprådet, herunder indsatsen med at forebygge, 
at borgere kommer på permanent offentlig forsørgelse.

Økonomiudvalget planlægges som nævnt den 18. september 2012 at skulle 
behandle Beskæftigelsesplan 2013 med forslag til resultatniveauer, hvor 
bemærkninger fra Det Lokale Beskæftigelsesråd forelægges. Endvidere vil også 
eventuelle bemærkninger fra Beskæftigelsesregionen blive fremlagt.

Herefter sendes planen til godkendelse i Kommunalbestyrelsen, som ifølge 
lovgivningen skal have godkendt planen senest 15. oktober.

Økonomiske konsekvenser
Opgaven løses inden for de allerede afsatte rammer.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at de foreslåede mål for beskæftigelsesindsatsen i 2013 
sendes i høring i Det Lokale Beskæftigelsesråd.
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Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Godkendt.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Mødekalender 4. kvartal 2012 og 2013
.

Sagsfremstilling
Som drøftet på Økonomiudvalgets møde d. 15. maj har forvaltningen, for at skaffe 
mere tid mellem fagudvalgsmøderne og henholdsvis Økonomiudvalgsmøder og 
Kommunalbestyrelsesmøder, samtidig med at tilstræbe en mest mulig enkel 
løsning, udarbejdet det sagen vedlagte forslag om, at der i mødekalenderen fra og 
med 4. kvartal 2012 sker en flytning af Økonomiudvalgs- og 
Kommunalbestyrelsesmøderne til torsdage i respektive kalenderuger, jf. det sagen 
vedlagte forslag til kalendermæssig justering. 

Forvaltningen peger endvidere på, at en tilsvarende eller en alternativ justering af 
kalenderen drøftes, jf. den sagen ligeledes vedlagte vedtagne kalender for 2013, der 
foreslås justeret således, at kommunalbestyrelsesmøder - hvor hensigtsmæssigt - 
lægges på mandage i fagudvalgsugen, og økonomiudvalgets møde tilsvarende 
skubbes en uge. Hermed opnås dels, at der er god tid mellem fagudvalgsmøderne 
og økonomiudvalgsmøderne, ligesom der f.eks. efter gruppemøder kan lægges 
udvalgsformandsmøder samme dag f.eks. kl. 17.00-18.00 (og således at 
kommunalbestyrelsesmøderne påbegyndes kl. 18.00). 

For så vidt angår møderne i juni og december benyttes dog af praktiske årsager 
samme justering som skitseret for 4. kvartal 2012, således at økonomiudvalgsmødet 
skubbes to dage og kommunalbestyrelsesmødet tre dage til at foregå torsdage. 

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at justering af kalendrene drøftes.
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Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Forvaltningens forslag til justeret kalender for 2012 anbefales. 

M.h.t. kalenderen for 2013 genoptages sagen i august.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Dagsordensproduktion
.

Sagsfremstilling
Økonomiudvalget har på det seneste møde besluttet at Projekt Dagsorden skal 
gennemføres, dog med den tilføjelse at projektets tidsplan skal forkortes så 
projektet afsluttes i oktober 2012.

Projekt Dagsorden har gennemløbet en række udvidelser af projektomfanget og 
projektbeskrivelsen i løbet af første halvår 2012. Dette her medført at projektet først 
kan gennemføres efter afholdelsen af et nationalt udbud. Projektets samlede 
tidsforløb er derfor ca. et år. Det vil derfor ikke være muligt, at gennemføre Projekt 
Dagsorden og implementere det færdige produkt i oktober 2012 som ønsket. Der er 
derfor behov for en midlertidig løsning til håndtering af dagsordener på iPads.

For at afhjælpe de nuværende problemer med at distribuere dagsordener elektronisk 
til kommunalbestyrelsesmedlemmernes iPads foreslår it-afdelingen derfor, at der 
gennemføres en tidsbegrænset implementering af Ditmer Informatiks produkt 
eDagsorden. Hvis denne implementering begrænses til maksimalt et år vil 
udgifterne blive 350.000 kr. Det betyder at der ikke skal afholdes nationalt udbud.

eDagsorden giver mulighed for at distribuere dagsordener elektronisk til 
kommunalbestyrelsesmedlemmernes iPads. eDagsorden indeholder ikke faciliteter 
til produktion af dagsordener. Denne del af dagsordensprocessen vil derfor foregå 
efter de hidtidige procedurer.

Hvis anvendelsen af eDagsorden begrænses til maksimalt 1 år vil der ikke skulle 
afholdes nationalt udbud i forbindelsen med anskaffelsen af eDagsorden.

Den midlertidige implementering af eDagsorden betyder at de mest akutte 
anvendelsesproblemer i forbindelse med dagsordener på iPads afhjælpes. Samtidigt 
opnås at Projekt Dagsorden kan gennemføres med det krævede nationale udbud og 
leveres færdigt og testet som planlagt i projektet.

Økonomiske konsekvenser
Udgifterne til eDagsorden afholdes indenfor budgettet.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
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Det indstilles at Projekt Dagsorden gennemføres som planlagt til leverance i 2013. 
For at afhjælpe de mest akutte behov for dagsordener på iPads laves i den 
mellemliggende periode en midlertidig implementering af Ditmers produkt 
eDagsorden.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
For indstillingen stemte 1 (F). Imod stemte 7.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Samling af busfunktioner på biblioteks- og sundhedsområderne
.

Sagsfremstilling
Social- og sundhedsudvalget og Kultur- og fritidsudvalget har henholdsvis 9. og 10 
maj 2012 behandlet det i budgetaftalen vedr. budget 2012 aftalte om at samle 
eksisterende busfunktioner på biblioteksområdet og sundhedsområdet i én bus. 
Sagen er af begge udvalg indstillet viderebehandlet i Økonomiudvalget. 

Da sagsfremstillingerne i de to udvalg er specifikt rettet mod vedkommende 
udvalgs ressort, jf. de sagen vedlagte protokoludskrifter, sker emnets forelæggelse 
for Økonomiudvalget gennem nærværende sammenskrevne sag.

Der er besluttet enslydende i begge udvalg, idet beslutningerne lyder således:

”Udvalget indstiller til Økonomiudvalget at budgetaftalens forslag om en 
samlet biblioteks- og sundhedsbus genovervejes, idét udvalget finder at områdets 
interesser kan anvendes bedre på anden vis.”

Økonomiske konsekvenser
I konkretiseringen af den politiske aftale om budgettet for 2012 – 15 fremgår af 
linie 16, at en samling af busfunktionerne hviler på en udgift i 2012 på kr. 0,75 mio. 
kr., medens der er tale om en driftsbesparelse på kr. 0,26 mio. kr. fra 2013 og frem.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at sagen drøftes.

Økonomiudvalget den 15. maj 2012:
Udsat.

Henrik Brade Johansen (B) var fraværende.
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Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Punktet i budgetaftalen udgår.

Den forudsatte driftsbesparelse udmøntes ligeligt mellem fagudvalgene.
Anlægsbevillingen til indkøb af bus lægges i kassen.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Kommuneplantillæg for Kanalvejsområdet - planlægning for ny bebyggelse og 
rekreativt område
.

Sagsfremstilling
Kommunalbestyrelsen principgodkendte d. 21. maj 2012 de sagen vedlagte forslag 
til 2 nye kommuneplanrammer for Kanalvejsområdet: Kommuneplantillæg 13/2009 
for Kanalvejsområdet nord og Kommuneplantillæg 14/2009 for Kanalvejsområdet 
syd. Det blev tillige godkendt, at der skulle udarbejdes miljørapport for 
Kommuneplantillæg 13/2009 for Kanalvejsområdet nord. 

Der er foretaget enkelte redaktionelle rettelser (opsætning, slåfejl mv.) i begge 
forslag til kommuneplantillæg.

Herudover er der foretaget to justeringer i Kommuneplantillæg 13/2009: 
1) P-normen for Udvalgsvarebutikker er ændret fra 1 p-plads/50 m² etageareal til 1 
p-plads/35 m² etageareal.
2) I afsnittet "Anvendelse": er ændret fra: "Offentlig service: div. service-/ 
kontorformål samt undervisnings- og institutionsformål." til "Offentlig service: 
Kommunal, regional og statslig service, skoler, uddannelse og forskning samt 
institutioner for børn, unge og ældre."

Endelig er der foretaget en enkelt justering i Kommuneplantillæg 14/2009:
1) I afsnittet "Områdets anvendelse": er ændret fra "... med tilknytning til området 
(herunder pumpestation)." til "... med tilknytning til områdets anvendelse (herunder 
pumpestation)."

Indholdet i Miljørapporten vil - på baggrund af især boreprøver - koncentrere sig 
om de miljømæssige aspekter, der knytter sig til den kontinuerlige pumpning af 
grundvand, som skal ske i forbindelse med etableringen af p-kælder på 
ejendommen omfattet af Kommuneplantillæg 13/2009 for Kanalvejsområdet nord. 

For at sagen hurtigst muligt kan behandles videre, foreslår Teknisk Forvaltning, at 
de to forslag til kommuneplantillæg sammen med miljørapporten, sendes i 
sædvanlig 8 ugers offentlig høring så snart miljørapporten for Kanalvej nord er 
endeligt udarbejdet.  Efter høringsperioden vil indkomne indsigelser og 
bemærkninger til miljørapporten og kommuneplanrammer samt eventuelle forslag 
fra forvaltningen til ændringer blive forelagt Økonomiudvalget og 
Kommunalbestyrelsen med henblik på endelig vedtagelse.

Økonomiske konsekvenser
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Ingen, idet der er tale om myndighedsspørgsmål.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at forslagene til Kommuneplantillæg 13/2009 for 
Kanalvejsområdet nord og Kommuneplantillæg 14/2009 for Kanalvejsområdet syd  
udsendes i offentlig høring sammen med miljørapport for Kanalvejsområdet nord, 
så snart rapporten for Kanalvejsområdet nord foreligger.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Godkendt, idet høringsfasen forlænges til 10 uger, såfremt høringen foregår i 
sommerferien.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Vision for LTU og placering af LTU i Lyngby Idrætsby
.

Sagsfremstilling
I juli 2011 nedbrændte ca. 1/3 af Lyngby-Taarbæk Ungdomsskoles (LTU) 
bygningsmasse beliggende på Gyrithe Lemches vej grundet et lynnedslag. Stue og 
1. sal på den midterste del af bygningen blev totalt udbrændt, og kælderen blev 
ødelagt primært som følge af slukningsarbejdet. Den foreløbige genhusning af dels 
10. klassecenteret, modtageklasser, LTU’s aftenundervisning og administration 
blev gennemført således, at hovedparten af aktiviteterne blev i de resterende 
bygninger, i en lejet pavillon samt i de lokaler, som før branden var lejet ud til 
K-Nord. Genhusningen af både LTU & de aktiviteter K Nord har flyttet til lejede 
lokaler i Virum, er foreløbig aftalt til 3 år – dvs. med udløb sommeren 2014. 

Overordnet ses der tre scenarier for LTU efter genhusningsperioden. I scenarie to 
og tre er der mulighed for at udvikle LTU, jævnfør senere beskrivelse af visionen: 

1. Den kommunale ejendom bliver genopført i samme stil og med samme 
rumfordeling og dermed brugere – LTU & K-Nord. LTU’s nuværende aktiviteter 
bliver videreført i nogenlunde samme form som nu. K-Nord har i processen 
tilkendegivet, at man umiddelbart ikke har interesse i at leje samme arealmængde 
på samme vilkår som nu. Umiddelbart er K-Nords primære interesse at overtage 
hele bygningen. K-Nord fremsender brev til Lyngby-Taarbæk Kommune omkring 
interesser. 

2. Den kommunale ejendom bliver genopført i samme stil, men dog med henblik på 
ikke længere at leje lokaler ud til K Nord, jævnfør pkt. 1. Her er der bred mulighed 
for at udvide aktiviteterne, jævnfør den udarbejdede vision for udvikling af LTU, 
som beskrives senere. 

3. Den nuværende kommunale bygning, der huser LTU inklusiv den nedbrændte 
bygningsmasse sælges. Som udgangspunkt er der udbudspligt, men muligheden for 
dispensation undersøges af forvaltningen. LTU genplaceres et nyt sted i 
kommunen, fx som en del af Lyngby Idrætsby. Arealkravene afhænger af, om 
LTU’s aktiviteter udvides eller fastholdes på nuværende niveau.

LTU har i det forløbne år arbejdet med ideer til, hvordan institutionen kan udvikle 
sig og udvide med nye aktiviteter, og situationen omkring branden har aktualiseret 
behovet for at skitsere de fremtidige udviklingsmuligheder for LTU. 



Åbent punkt   Økonomiudvalget den 19-06-2012, s.55

På Kommunalbestyrelsesmødet 28. november 2011 vedtog Kommunalbestyrelsen, 
at LTU kunne tænkes ind i den foreløbige planlægning af arbejdet med Lyngby 
Idrætsby og stadionbyggeri, og at LTU skulle indgå i brugerinddragelsesprocessen 
for Lyngby Idrætsby med henblik på bidrag til udvikling af ideerne og med henblik 
på at udnytte mulighederne for nye samarbejder og synergieffekter ved bygning af 
fleksible faciliteter. På denne baggrund blev der nedsat en arbejdsgruppe, som 
udover at arbejde videre med visionen for LTU, har arbejdet med forslag til, 
hvordan LTU kan tænkes ind i Lyngby Idrætsby og hvilke andre placeringer, man 
kunne finde hensigtsmæssige, såfremt LTU ikke skal blive i de nuværende lokaler. 
Resultaterne af arbejdsgruppens arbejde er samlet i en rapport, der er vedlagt som 
bilag. 

Hovedelementerne i konklusionen fra arbejdsgruppen er: 

Arbejdsgruppen er kommet med en række forslag til nye aktiviteter, som kan 
varetages af LTU. Visionen omkring udvikling af LTU er ikke afhængig af, om 
LTU bliver placeret et nyt sted, eller fortsætter aktiviteterne i de nuværende 
faciliteter. 

Omkring en eventuel ny placering konkluderer arbejdsgruppen, at der er gode 
muligheder for at skabe synergi ved at bruge fælles faciliteter i Lyngby Idrætsby så 
som  kantine, café, multihal, auditorium, ”teatersal” og møde- og 
konferencefaciliteter. Arbejdsgruppen lægger vægt på, at området omkring LTU 
fortsat kan fungere som studiemiljø, ungdomsmiljø og sted for de selvorganiserede 
unge og at omgivelserne signalerer et ungdomskulturelt miljø med plads til de 
unge. Arbejdsgruppen understreger ønsket om, at LTU får lokaler, som LTU er 
primærbrugere af, og som kun benyttes af andre i det omfang, LTU ikke benytter 
lokalerne og at der laves en fleksibel fordeling af tiden i fællesfaciliteterne, der også 
rummer mulighed for at lave nye aktiviteter, når behovet opstår, fx aktiviteter for 
"matrikelløse unge". Endelig understreger arbejdsgruppen vigtigheden af, at der er 
en plan for logistikken omkring afvikling af større kampe på opvisningsstadion, så 
der også kan være aktiviteter på LTU, selvom der er kamp en given weekend. 

Økonomiske konsekvenser
Hvis LTU placeres i Lyngby Idrætsby, skal der træffes beslutning om at sælge den 
ejendom, som LTU anvender i dag og provenuet overføres til Lyngby Idrætsby. 

Beslutningskompetence
Kommunalbestyrelsen.
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Indstilling
Forvaltningen indstiller, at Børne- og ungdomsudvalget drøfter sagen og tager 
stilling til, om de overfor Økonomiudvalget vil anbefale, at Lyngby-Taarbæk 
Ungdomsskole indtænkes i Lyngby Idrætsby.

Børne- og Ungdomsudvalget, den 10. maj 2012:
Udvalget ønsker indledningsvis en redegørelse for de afledte økonomiske 
konsekvenser af den midlertidige genhusning af både LTU og K Nord – herunder 
ekstra udgifter til genhusning, mistede lejeindtægter og spørgsmålet om 
forsikringsdækning. Redegørelsen skal foreligge til Økonomiudvalgets møde den 
15. maj 2012.

A, C og F foreslår en mere grundig drøftelse af visionerne for LTU på næste møde, 
således at tilbuddets fremtidige indhold og placering samtænkes. LTU’s leder 
inviteres til næste møde. Det belyses, hvilke samarbejdsrelationer, der er mellem 
LTU og K Nord.

For stemte 4 (A, C og F)

Imod stemte 2 (V), idet V anbefaler LTU i model A som opbakning til den 
beslutning, som er truffet i Kultur- og Fritidsudvalgets møde d.d. V finder model A 
visionær og fremtidssikret og mener flere aktører i denne løsning giver liv, synergi 
og økonomisk rationale bl.a. i forhold til LTU.

Trine Nebel Schou (B) var fraværende.

Økonomiudvalget den 15. maj 2012:
Udsat (afventer fagudvalgsbehandling i juni).

Henrik Brade Johansen (B) var fraværende.

Sagen forelægges på ny.

Børne- og ungdomsudvalget den 14. juni 2012:
Udvalget indstiller overfor Økonomiudvalg og Kommunalbestyrelse, at LTU 
indtænkes i Lyngby Idrætsby-projektet.
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Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Anbefales.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Plangrundlag for nyt plejecenter ved Trongårdsvej - Resultat af 
parallelopdrag
.

Sagsfremstilling
Kommunalbestyrelsen godkendte den 23. april 2012 programmet for parallelopdrag 
for nyt plejecenter ved Trongårdsvej. Desuden blev det besluttet, at de indkomne 
forslag udstilles efter sommerferien, og der afholdes en borgerevent den 16. august 
2012 på Trongårdsskolen i forbindelse med åbning af udstillingen, og at forslag til 
lokalplangrundlag efterfølgende forelægges på baggrund heraf.

Resultater af parallelopdrag for nyt plejecenter ved Trongårdsvej forelægges til 
orientering for kommunalbestyrelsen på mødet den 12. juni 2012 på 
Trongårdsskolen, hvor de 2 arkitektteams fremlægger deres idéforslag. 
Forvaltningen modtager de 2 projektforslag samme dag, den 12. juni 2012, og de 
vil blive gennemgået på Byplanudvalgets møde.

Økonomiske konsekvenser
Ingen, i det der udelukkende er tale om en orientering og bemyndigelse til at 
arbejde videre med den nødvendige planlægning.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget for så vidt angår fastlæggelse af kommuneplanrammer for 
området.
Byplanudvalget for så vidt angår fastlæggelse af lokalplangrundlag for området.

Indstilling
Teknisk Forvaltning forelægger de 2 projektforslag til orientering, og foreslår, at

Byplanudvalget bemyndiger forvaltningen til at udarbejde forslag til 1.
lokalplangrundlag for området, og
Økonomiudvalget bemyndiger forvaltningen til at udarbejde forslag til 2.
kommuneplanændring vedr. området.

Byplanudvalget den 13. juni 2012:
Godkendt punkt 1.

(C) ønsker ikke yderligere udnyttelse af Dyrehavegårds jorder.
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Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Ad.2 Godkendt med 6 stemmer.

Imod stemte 2 (C), idet C ikke ønsker yderligere udnyttelse af Dyrehavegårds 
jorder samt at C under henvisning til notat om pladsbehov på plejeområdet ikke 
finder det hensigtsmæssigt at bruge ressourcer på videre planlægning.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.



Åbent punkt   Økonomiudvalget den 19-06-2012, s.60

20

Konkurrenceudsættelse af træningsområdet
.

Fornyet behandling ( Social- og Sundhedsudvalget den 11-04-2012 sag nr 6)

Kommunalbestyrelsen besluttede i december 2010, at træningsområdet skal 
konkurrenceudsættes med drift fra foråret 2013 (jf. strategien for 
konkurrenceudsættelse). Konkret fremgår det af strategien, at det er genoptræning 
efter Sundhedslovens § 140, der skal konkurrenceudsættes. 

Uafhængigt af hvilke ydelser inden for genoptræningsområdet man vælger at 
konkurrenceudsætte, vil man opnå at få efterprøvet pris og kvalitet i forhold til den 
kommunale opgaveløsning. Dette kan medvirke til en billigere og bedre løsning af 
de konkurrenceudsatte ydelser samt eventuelt inspirere den resterende kommunale 
organisation inden for området til at optimere sin drift. På den anden side skal man 
naturligvis forholde sig til, om/hvordan en eventuel konkurrenceudsættelse påvirker 
den resterende drift.

Ud fra et driftsmæssigt synspunkt, er det i praksis forbundet med væsentlige 
udfordringer at udskille genoptræning efter Sundhedslovens §140 ifm. en 
konkurrenceudsættelse, som vedtaget i strategien for konkurrenceudsættelse. Dette 
skyldes, at træning efter Sundhedsloven dels foregår i et samarbejde med 2 andre 
kommuner, dels at den genoptræning efter Sundhedsloven, som LTK udfører, er 
integreret med kommunens øvrige træning. 

Udover, at det i praksis er forbundet med vanskeligheder at sondre mellem træning 
efter hhv. Serviceloven og Sundhedsloven er snitfladerne til træningsområdet 
komplekse. Træningsydelserne er ofte en del af en helhedsorienteret indsats i et 
samarbejde med medarbejdere i hjemmeplejen eller på kommunens plejehjem. Der 
er ligeledes kontaktflader til hospitalerne, visitationen, Jobcentret og til 
forvaltningen ifm. hjemtagelse af færdigbehandlede borgere, hjælpemidler eller 
projekter omkring træningstilbud til ledige, afprøvning af velfærdsteknologi osv.

Grundet kompleksiteten kan der defineres forskellige grænseflader for, hvordan 
”genoptræning” kan og skal forstås i en konkurrenceudsættelseskontekst.

Forvaltningen har skitseret 6 forskellige modeller for, hvordan man kan vælge at 
definere ”genoptræning” forud for en konkurrenceudsættelse. Modellerne fremgår 
af notatet "konkurrenceudsættelse af træningsområdet", der er udsendt til udvalgets 
medlemmer. De fordele og ulemper, der knytter sig til den enkelte model fremgår 
endvidere af notatet. 
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Notatet og beslutningen om at konkurrenceudsætte træningsområdet har været 
drøftet med ledelsen og MED-repræsentanterne i Træningsenheden. De 
kommentarer og bemærkninger, der er kommet til udtryk i den forbindelse, er dels 
indarbejdet i notatet og dels afrapporteret og kommenteret i en logbog, som 
ligeledes er udsendt til udvalgets medlemmer. 
 
Forvaltningen foreslår, at Social- og Sundhedsudvalget drøfter modellerne og 
tilkendegiver, hvordan skillelinien ønskes, inden forvaltningen udarbejder en 
egentlig potentialeafklaring. 
Dette for fra starten at kunne målrette arbejdet med potentialeafklaringen til den 
politiske forståelse der er på området.

Det videre arbejde:
Forvaltningen vil nedsætte en arbejdsgruppe der skal udarbejde en egentlig 
potentialeafklaring på baggrund af udvalgets beslutning om model. Der vil indgå 
repræsentanter fra både ledelse og de enkelte faggrupper i træningsenheden i 
arbejdsgruppen. Potentialeafklaringen vil blive udsendt til høring i Lokal-MED 
inden den bliver fremlagt for Social- og Sundhedsudvalget. Forventningen er, at 
potentialeafklaringen forelægges potentialeafklaringen i august.  

Det lokale MED foreslår et møde med Social- og Sundhedsudvalget med henblik at 
drøfte fordele og ulemper ved en konkurrenceudsættelse. 

Økonomiske konsekvenser
Der er indarbejdet en besparelse på 3,2 mio. kr. i budgettet for 2013 og 
overslagsårene som følge af konkurrenceudsættelsen.

Beslutningskompetence
Social- og Sundhedsudvalget.

Indstilling:
Social og Sundhedsforvaltningen foreslår at, udvalget drøfter de 6 modeller som 
skitseret i notatet og tilkendegiver, hvilken model forvaltningen skal arbejde videre 
med at beskrive i en egentlig potentialeafklaring.

Social- og Sundhedsudvalget den 11. april 2012
Udsat i dét Udvalget ønsker - i dialog med leder- og medarbejdergrupper - at få 
undersøgt alternative muligheder for at realisere besparelsen inden for 
træningsområdet.

Sagen forelægges på ny.
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Sagsfremstilling
Med baggrund i udvalgets beslutning om at få undersøgt alternative muligheder for 
at realisere besparelsen ifm. konkurrenceudsættelsen af træningsområdet, 
fremlægger forvaltningen hermed et handlekatalog med i alt 9 forslag til besparelser 
og effektiviseringer til en samlet værdi af 3,2 mio. kr., der er udsendt til udvalgets 
medlemmer.

Forslagene er udarbejdet af ledelsen i Træningsenheden i tæt dialog med 
medarbejderne. Processen startede med, at ledelsen udarbejdede et forslag til 
muligheder for at realisere besparelsen. Denne blev sendt til kommentering hos 
medarbejderne og de blev samtidig opfordret til at drøfte, om de havde yderligere 
forslag til besparelser. Alle indkomne forslag fra medarbejderne og ledelsens 
forslag blev på ny drøftet på et lokal-MED møde. Materialet blev samlet og herefter 
udsendt til en sidste kommentering hos medarbejderne vedlagt en samlet oversigt 
over alle medarbejderforslag med ledelsens kommentarer på samt en log-bog der 
synliggjorde samarbejdsprocessen og samlede de mange kommentarer, som var 
fremkommet under processen. 
"Logbog -Processen op til potentialeafklaring" og "Forslag fra medarbejderne på 
hhv. Møllebo og på Fortunen" er udsendt til udvalgets medlemmer

Processen med at finde frem til realistiske alternative muligheder for at realisere 
besparelserne har været meget aktiv og med stor deltagelse fra medarbejdernes side.  
En række af medarbejdernes forslag er indarbejdet i handlekataloget (jf. forslag nr. 
2, 5, 7, 9 og delvist i nr. 6). 

Flere forslag vil blive undersøgt nærmere og mange vil indgå som led i 
optimeringen af driften.  Andre forslag indgår allerede i den aktuelle 
kravspecifikation vedr. udbud af pleje- og omsorgssystemet. 

Der er ligeledes formuleret en række forslag, der handler om at indhente øget 
brugerbetaling for en række ydelser som kommunen jf. loven idag skal levere 
vederlagsfrit til borgerne. Disse forslag vil kræve anvendelse af udfordringsretten 
og kan derfor ikke medtages i det aktuelle handlekatalog. Mulighederne for at 
bruge udfordringsretten undersøges nu konkret.  

Af handlekatalogets ni forslag (jf. nedenstående) er der fire forslag, der er rene 
effektiviseringer, to forslag der er en kombination af effektiviseringer og 
serviceændringer og endelig tre forslag, der er deciderede serviceændringer. Tallene 
i parentes henviser til nummereringen i handlekataloget

Effektiviseringer
uforbrugte midler på træningsområdet (1)
nedbringelse af sygefraværet blandt terapeuter (5)
ændring/reduktion af ressourceforbruget til koordinering og administration (7)
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mobil interaktiv træning (9)

Effektiviseringer/serviceændringer
sænke niveauet for udviklingsarbejdet i træningsenheden (6)
optimering  af driften af 41 døgnpladser på træningscenter Fortunen (8)

Serviceændringer
ophør af kommunalt bassintræningstilbud (nr. 2)
ophør og omlægning af hjemmetræningsfunktionen (3)
lukning af TV-kanaler på stuerne på træningscenter Fortunen (4)

Medarbejdernes konkrete kommentarer til de enkelte forslag i handlekataloget er 
visse steder indarbejdet i handleforslagene og fremgår i øvrigt konkret af logbogen.  

Økonomiske konsekvenser
Samlet set giver handlekataloget forslag til besparelser på 3,0 mio. kr. i 2013 og 3,2 
mio.kr. i 2014 og fremefter. 
Det samlede besparelsespotentiale for rene effektiviseringsforslag udgør 1,3 mio. 
kr. i 2013 og 1,5 mio. kr. i 2014 og overslagsårene. 

For de kombinerede effektiviseringer og serviceændringer udgør 
besparelsespotentialet 0,9 mio. kr. fra 2013 og overslagsårene, mens det samlede 
besparelsespotentiale af de forslag, som indeholder egentlige serviceændringer, 
udgør 0,7 mio. kr. fra 2013 og overslagsårene. 

Det nævnte besparelsespotentiale for 2013 kan udelukkende opnås, såfremt 
implementeringen af forslagene kan påbegyndes primo august 2012. Ved senere 
implementering må der påregnes reduktion af potentialet i 2013.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget efter indstilling fra social- og sundhedsudvalget.

Indstilling
Social- og sundhedsforvaltningen foreslår, at udvalget drøfter ,om den i 
konkurrencestrategien fastsatte besparelse på 3,2 mio. kr. skal søges opnået ved:

realisering af de altenative besparelsesforslag1.

realisering af udvalgte alternative besparelsesforslag i kombination med en 2.
delvis konkurrenceudsættelse

gennemførelse af en konkurrenceudsættelse.3.

Social- og sundhedsudvalget den 13. juni 2012:
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Ad. 1 godkendt, i det udvalget ikke godkender forslag 2,3 og 4 om 
serviceændringer, da de vil lede til serviceforringelser. 

Forvaltningen pålægges at udarbejde sag til udvalgets møde i august, hvor der 
anvises alternativ finansiering for forslag 2,3 og 4 svarende til 0,7 mio. kr. 

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Udgået af dagsordenen, da sagen afventer viderebehandling i Social- og 
sundhedsudvalget.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Trafiksimuleringsmodel for Kgs. Lyngby
.

Sagsfremstilling
Udviklings- og Strategiudvalget har på mødet den 7. februar 2012 i forbindelse med 
behandling af Kommuneplanstrategi 2011 blandet andet vedtaget, at notat - 
"Trafikmodel for det centrale Kgs. Lyngby - Vejledning" tages til efterretning, idet 
sagen sendes til Teknik- og Miljøudvalget med henblik på udarbejdelse af 
trafiksimuleringsmodel.

Der henvises endvidere til GRØNT LYS - klima-, Agenda 21- og 
kommuneplanstrategi, der på nuværende tidspunkt er i høring. Under afsnittet "Det 
gør vi", er det angivet, at "der udarbejdes en trafikmodel baseret på 
spidstimebelastning for Kgs. Lyngby med henblik på løbende at kunne vurdere de 
trafikale konsekvenser af fortætningsprojekterne", samt at "der udarbejdes et 
beslutningsgrundlag om lukning af Klampenborgvej for biltrafik, bortset fra busser 
og taxier.

På baggrund af emner og spørgsmål, der blev rejst på mødet i Udviklings- og 
Strategiudvalget den 6. december, har forvaltningen fået udarbejdet et notat - 
"Trafikmodel for det centrale Kgs. Lyngby - Vejledning". Notatet beskriver blandt 
andet de anvendte forudsætninger i trafikanalysen for Kgs. Lyngby, fordele og 
ulemper ved døgn-trafikmodel og ved spidstime-trafikmodel - herunder 
honoraroverslag og tidsplaner ved eventuel igangsættelse af udvidelser af 
trafikanalysen. Det anbefales at udarbejde en spidstimetrafik- og simuleringsmodel, 
der kan benyttes i forbindelse med udvikling af de forskellige projekter til 
vurdering af kapaciteter for kryds og strækninger i Kgs. Lyngby.

Udarbejdelse af spidstimetrafik- og simuleringsmodelfor Kgs. Lyngby er blevet 
yderligere aktualiseret som følge af fastlæggelse af linieføring og placering af 
stationer for en letbane i Kgs. Lyngby. Forvaltningen har drøftet udarbejdelse af en 
sådan model med Metroselskabet, da det vurderes, at kommunen har brug for 
modellen som grundlag for at analysere konsekvenserne for trafikken som følge af 
valg af linieføring og barrierevirkning. Metroselskabet har ligeledes en interesse i, 
at der udarbejdes en spidstimetrafik- og simuleringsmodel for Kgs. Lyngby. 
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Metroselskabet har oplyst, at de i juni måned 2012 får foretaget krydstællinger i 
spidstimen på krydsene langs Ring 3, samt at de ved hjælp fra rådgiver får 
udarbejdet en spidstimetrafikmodel for Ring 3. Da Metroselskabet udelukkende ser 
på trafikforholdene på Ring 3, er det nødvendigt for kommunen at få foretaget en 
udvidelse af denne model til også at omfatte den resterende del af Kgs. Lyngby, så 
det er muligt at analysere konsekvenserne for trafikken på det resterende vejnet. 
Forvaltningen har modtaget et sagen vedlagt honoraroverslag/tilbud fra Via Trafik 
på 450.000 kr., eksklusiv eventuelle tillægsydelser på 25.000 kr. for 
morgenspidstimemodel og 149.000 kr. for lørdagstælling og 
lørdagsspidstimemodel.

Opgaven forventes at tage ca. 3 måneder at udføre fra igangsættelse og tilbydes 
igangsat fra medio august 2012.

Forvaltningen anbefaler, at spidstrafik- og simuleringsmodellen etableres som en 
hverdags- og lørdagsmodel (morgen og aften) til i alt 624.000 kr.

Økonomiske konsekvenser
Udgifterne på 624.000 kr. for etablering af en spidstime- og simuleringsmodel vil 
kunne afholdes gennem een af nedenstående finaniseringsmodeller
1. tillægsbevilling,
2. frigivne anlægsmidler til udførelse af slidlag i 2012,
3. ikke igangsatte projekter i 2012 som pt. foreslås overført til 2013 (cykelfelter på 

Lyngby Hovedgade og støjvold langs Helsingørmotorvejen).

Beslutningskompetence
Teknik- og Miljøudvalget er myndighed for området. Økonomiudvalget og 
Kommunalbestyrelsen har beslutningskompetence med hensyn til finansiering af 
forslaget.

Indstilling
Teknisk Forvaltning foreslår, at Teknik- og Miljøudvalget anbefaler, at tilbud på 
624.000 kr. for spidstimetrafik- og simuleringsmodel for Kgs. Lyngby accepteres, 
og at arbejdet finansieres af een af ovenstående 3 finansieringsmodeller.

Teknik- og Miljøudvalget den 12. juni 2012:
Anbefalet, idet et samlet udvalg peger på finansieringsmodel 2.
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Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Anbefales.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.



Åbent punkt   Økonomiudvalget den 19-06-2012, s.68

22

Den fortsatte iltning af Furesøen efter 2012
.

Sagsfremstilling
Baggrund
Furesø var omkring år 1900 en af Nordeuropas reneste og mest artsrige søer. 
Kraftige og tilbagevendende opblomstringer af alger på grund af udledning af 
urenset spildevand i midten af 1900-tallet ødelagde søens balance. Furesø er 
Danmarks fjerdestørste sø og med sine 38 meter den dybeste sø i landet. Søen har 
stor rekreativ og biologisk værdi.

Frederiksborg Amt og Farum Kommune gennemførte i 2003-2006 med økonomisk 
støtte fra EU Life-Nature program et restaureringsprojekt med det formål at 
genskabe en ren og artsrig sø. Projektet søgte at løse problemerne gennem 
opfiskning af skalle og brasen og ved udledning af ren ilt til bundvandet.
 
Furesø Kommune og Furesø Spildevand A/S er ifølge projektet og aftaler i 
forbindelse med kommunalreformen økonomisk forpligtet til at fortsætte iltningen 
af søen indtil udgangen af 2012. 
  
Hvis iltningen skal fortsætte efter 2012, skal der gennemføres nyt udbud af 
opgaven. Der er blandt andet derfor behov for, at det meget snart bliver afklaret, om 
og i givet fald hvordan ilttilførslen skal fortsættes efter 2012. I første omgang er der 
behov for denne afklaring, indtil næste generation af de statslige vandplaner 
foreligger, forventeligt i 2015. 

Det årlige driftsbudget til iltningen udgør ca. 1 mill. kr. Furesø Kommune har fået 
vurderet af effekten af ilttilførslen 2007-2011 til Furesø ved en rapport udarbejdet 
af rådgiveren Rambøll primo 2012. Rapporten konkluderer, at søen nu er i tydelig 
bedring og at iltningen har en positiv effekt for Furesøen. 
 
Furesøens nuværende tilstand
Målsætningen for Furesø er fastsat som “god økologisk tilstand” i statens Vandplan 
for Øresund 2010-2015. Den nuværende tilstand af Furesø er så god, at søen i nogle 
perioder opfylder dette mål. Derfor er der ikke stillet krav om at begrænse 
tilledning af næringsstoffer til Furesøen i den nuværende vandplanperiode. 
Vandplanen skriver “ Søen er et Natura 2000 område. Efter at den allerede 
vedtagne indsats (baseline) i oplandet til søen, herunder miljømilliardprojektet, er 
gennemført, viser modelberegninger, at der ikke er behov for en supplerende 
indsats over for den eksterne belastning. Søen opfylder allerede målsætningen i 
dag, muligvis som følge af, at der foregår restaurering af søen i form af iltning. 
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Uden iltning vil søen givetvis være præget af intern belastning”.
 
Ud fra Miljøministeriets konklusion i vandplanen kan det omvendt sluttes, at der vil 
være stor risiko for, at Furesøen ikke længere kan opfylde sit miljømål, hvis 
iltningen stoppes. 
 
Af ovennævnte rapport fremgår, at Furesøens tilstand generelt er i bedring. Furesø 
opfyldte dog ikke målsætningen i 2011, hvor der var algeopblomstringer og lave 
sigtdybder i store dele af sommeren. Som følge af at Furesøen er blevet mere 
klarvandet, skete der i 2010 en voldsom opvækst af undervandsplanten vandpest i 
den del af søen, som betegnes Store Kalv. En sandsynlig forklaring på 
algeopblomstringen i 2011 er, at de mange vandplanter i 2010 har mobiliseret en 
stor del af den fosfor, der lå i sedimentet og dermed gjort den tilgængelig for 
algernes vækst efter nedbrydningen af planterne hen over vinteren 2010/2011. 
 
I forbindelse med projektet ”Rent vand i Mølleåsystemet” er der foretaget en række 
modelsimuleringer af tilstanden i Furesøen, som også omfatter effekten af iltning. 
Disse modeller simulerer, at der vil ske en markant stigning i klorofylindholdet 
(dvs. koncentrationen af alger), hvis iltningen ophører, eller sagt med andre ord: 
Det vil have en markant negativ effekt på søens tilstand at stoppe iltningen. Den 
negative effekt kan vise sig som opblomstring af blågrønalger, som potentielt vil 
kunne forekomme om sommeren som masseopblomstring og give såvel væsentlige 
biologiske som æstetiske og rekreative negative konsekvenser. 
 
Den seneste undersøgelse af sedimentet i Furesø er fra 2009 og blev udført i den 
dybeste del af Furesø. Her blev det fundet, at der i forhold til 1998 er sket en 
stigning i overfladesedimentets jernpulje. Dette betyder, at der er mulighed for en 
større tilbageholdelse af fosfor i sedimentet, så længe jernpuljen er iltet. Det 
konkluderes, at hvis ilttilførslen stoppes i Furesø, vil søen blive belastet af det 
fosfor, der i dag er bundet af jernet i sedimentet. 
 
Såfremt miljømålet for Furesø ikke er opfyldt, når næste generation af statens 
vandplaner udkommer (i 2015), påregner forvaltningen, at der vil komme et krav i 
vandplanen om at nedbringe den eksterne spildevandsbelastning. Et sådant krav må 
forventes i høj grad at rette sig mod Furesø Spildevand A/S, som står for langt 
hovedparten af spildevandstilledningen til Furesø, i størrelsesorden 80-85 % af den 
spildevandsrelaterede fosforbelastning til Furesø sker fra Furesø Spildevand. Til 
sammenligning skal nævnes at Rudersdal Kommunues bidrag til fosforbelastningen 
er i størrelsesordenen 15-20%, mens  Lyngby-Taarbæk Kommunes bidrag til 
udledningen af fosfor til Furesøen udgør ca. 1% af den samlede udledning af fosfor.

I Rambøll's rapport anbefales det af forsigtighedsgrunde at fortsætte iltningen, da 
Furesø er del af et Natura 2000-område og dermed underlagt en særlig beskyttelse 
mod forringelser. Hvis iltningen stoppes nu vil der blive iltfrit ved bunden i 
sensommeren i en årrække endnu til skade for bunddyr og fisk og der vil yderligere 
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kunne frigives en pulje af fosfor fra sedimentet i bunden af søen.

Teknisk Forvaltning anbefaler derfor at iltningen fortsætter – i første omgang frem 
til og med 2015. Furesø Kommune har foreslået, at finansieringen af den fortsatte 
iltning - der koster ca. 1 mill. kr. pr. år - i perioden 2013 til og med 2015 fordeles 
ligeligt mellem Furesø Kommune, Furesø Forsyning A/S, Rudersdal Kommune og 
Lyngby-Taarbæk Kommune svarende til 250.000 kr. pr. part. 

Økonomiske konsekvenser
250.000 kr. pr. år fra 2013 frem til og med til 2015. 

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen.

Indstilling
Teknisk Forvaltning foreslår, at Teknik- og Miljøudvalget anbefaler 
økonomiudvalget at afsætte 250.000 kr. årligt på budgettet fra 2013 - 2015 (begge 
år inkl.) til sikring af den fortsatte iltning af Furesøen.

Teknik- og Miljøudvalget den 12. juni 2012:
Anbefalet, idet udgiften søges overført til Lyngby-Taarbæk Forsyning A/S efter 
nærmere forhandling.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Godkendt, idet udgiften retteligt søges overført til Mølleåværket A/S.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Miljø- og servicemål Lyngby-Taarbæk Forsyning A/S vand
.

Sagsfremstilling
Fastsættelse af miljø- og servicemål for Lyngby-Taarbæk Forsyning i relation til 
grundvandsbeskyttelse.

Baggrund
Miljø- og servicemål blev indført med Vandsektorloven, der fra 2011 indførte 
prislofter i vandsektoren. På baggrund af vandforsyningernes indberetning vedr. 
budget, regnskab samt investeringsplan, fastsætter Forsyningssekretariatet under 
Konkurrencestyrelsen et individuelt prisloft for de enkelte vandforsyningsselskaber. 
Indeholdt i prisloftet er et effektiviseringskrav på de almene driftsomkostninger. 
For nogle øvrige omkostninger i forsyningsselskabet, hvor vandforsyningsselskabet 
ikke har mulighed for at påvirke omkostningens størrelse, herunder miljø- og 
servicemål, godkendes omkostningerne som et tillæg til prisloftet og er derfor ikke 
omfattet at effektiviseringskravet. Det betyder, at omkostninger som følge af miljø- 
og servicemål kan indeholdes i forholdet 1:1 i taksten for vand. 

Der er en række krav, der skal være opfyldt for, at Forsyningssekretariatet kan 
godkende en omkostning som et miljø- og servicemål herunder, at miljø- og 
servicemål skal være vedtaget af stat eller kommune og dermed pålagt 
vandforsyningsselskabet. Opgaverne skal være et tillæg til vandselskabets normale 
driftsopgaver og have en gavnlig effekt på det omgivende miljø.  

Miljø- og servicemål for Lyngby-Taarbæk Forsyning
Lyngby-Taarbæk Forsyning var den 15. april 2012 forpligtiget til, at indberette 
budget- og regnskabstal for det kommende år til Forsyningssekretariatet. Det var på 
dette tidspunkt ikke muligt, at nå at udarbejde bindende aftaler imellem 
Lyngby-Taarbæk Kommune og Lyngby-Taarbæk Forsyning. Lyngby-Taarbæk 
Forsyning har derfor kontaktet Forsyningssekretariatet, og har fået mulighed for, at 
eftersende endelige aftaler imellem Lyngby-Taarbæk Kommune og 
Lyngby-Taarbæk Forsyning vedr. miljø- og servicemål. Forsyningssekretariatet vil 
efterfølgende vurdere om de enkelte mål kan godkendes som et miljø- eller 
servicemål i tilknytning til takstfastsættelsen. Accepteres miljø- og servicemålet 
ikke, skal opgaverne finansieres på anden vis af Lyngby-Taarbæk Forsyning eller 
de påtænkte opgaverne til grundvandsbeskyttelses udsættes.
 
Følgende opgaver i forbindelse med grundvandsbeskyttelse er relevante at 
fremsætte som miljø- og servicemål:
- Opgaver i tilknytning til indsatsplaner til grundvandsbeskyttelse. 
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- Udarbejdelse af grundvandsmodel
- Vandanalyser ud over de lovpligtige
- Undersøgelser af alternativ kildeplads indenfor kommunen. 

Økonomiske konsekvenser
Nye eller ændrede miljø- og servicemål vil påvirke taksterne for vand.

Det fremgår af Lyngby-Taarbæk Forsynings beregninger at den forventede stigning 
i vandtakst ved gennemførelse af alle miljø- og servicemål vil være 2,25 kr/m3 
vand. 

Lyngby-Taarbæk Forsynings budgetoverslag er vedlagt sagen.

Beslutningskompetence
Kommunalbestyrelsen.

Indstilling
Teknisk forvaltning foreslår, at udvalget bemyndiger forvaltningen til, inden 
udgangen af juli måned, at indgå en aftale med Lyngby-Taarbæk Forsyning vedr. 
miljø- og servicemål, der indebærer, at Lyngby-Taarbæk Forsyning udfører tiltag til 
grundvandsbeskyttelse. Omkostningerne for disse tiltag indregnes i 
Lyngby-Taarbæk Forsynings takst for vand.

Teknik- og Miljøudvalget den 12. juni 2012:
Anbefalet, idet udvalget gerne ser mulighederne for vandindvinding i Dyrehaven 
genoptaget og undersøgt nærmere.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Forvaltningens indstilling anbefales.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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24

Lyngby Stadion - nedrivning og miljøsanering af baghuset
.

Sagsfremstilling
I byggetilladelse af 13. marts 2012 blev der givet tilladelse til nedrivning af 
baghuset på Lyngby Stadion under forudsætning, at en række "at-punkter" vil være 
opfyldt.
Bl.a. blev det forudsat, at der inden nedrivningen skulle foretages undersøgelser om 
bl.a. malingens indhold af PCB og bly. På baggrund af denne passus i 
byggetilladelsen igangsattes supplerende PCB- og blyundersøgelser. 
Resultatet af disse undersøgelser og prøvetagninger foreligger i dels en revideret 
udgave af den eksisterende PCB-rapport af 11. april 2012, og dels i en bly-rapport 
af samme dato.
Rapporterne konkluderer, at der forekommer både PCB og bly i meget store arealer. 
Både PCB og bly indgår som komponenter i de anvendte malingstyper. Med 
baggrund i disse målinger er der taget kontakt til den valgte nedrivningsentreprenør 
for at få prissat arbejderne med gennemførelse af en miljøsanering der omfatter 
afrensning af alle tunge vægge, terrassogulve i stueplan, gamle vinduer/døre og 
udvendigt træværk.

Ejendom og Energi har opgjort de yderligere økonomiske omkostninger som følge 
af behovet for miljøsaneringen, og de udgør følgende:

Miljøsanering af tunge vægge..............................................1.100.000 kr.
Miljøsanering af terrasogulve og gamle vinduer og døre..    274.000 -
Øget udgifter til rådgivere....................................................    210.000 -
Omkostninger til de fortagne analyser og rapporter..........    150.000 -
Afsat til projekteringsudgifter, teknisk forvaltning...........       68.700 -
Afsat til uforudsete udgifter (20 %)...................................     360.540 -
Samlet sum afledt miljøsaneringen..................................... 2.163.240 kr.

Ejendom og Energi skal ydermere gøre opmærksom på, at man i forbindelse med 
nedrivningen af omklædningsbygningen, er blevet bekendt med at der forefindes to 
nedgravet olietanke i nærheden af nedrivningsfeltet, og at disse skal fjernes. Der er i 
gangsat prøveboringer for at få afklaret spørgsmålet om der er forurenet jord. 
Resultatet af disse boringer forventes, at foreligge medio uge 24 inden Kultur- og 
Fritidsudvalgets møde. 

Det kan samtidig oplyses, at der var kontraheret med entreprenørfirmaet til opstart 
af nedrivning i medio april 2012. Kommunen har taget kontakt til firmaet med 
henblik på en afklaring om, hvorvidt de vil stille økonomiske krav som følge af den 
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forskudte opstart i henhold til den indgået kontakt. Entreprenøren oplyser, at dette 
ikke vil være tilfældet ved en opstart i ultimo juni eller primo juli 2012. 

Ejendom og Energi's notater af den 15. maj og 1. juni 2012 er lagt på sagen ligesom 
rådgivningsfirmaets notat af 3. juni 2012.

Økonomiske konsekvenser
På baggrund af det yderligere udgiftsbehov har Teknisk Forvaltning og Børne- og 
Fritidsforvaltningen gennemgået den samlet økonomi for hele nedrivningsprojektet. 
Ved denne gennemgang kan det konstateres, at der vil være behov for en forhøjelse 
af den allerede frigivet anlægsbevilling på 7.510.00 kr. med den samlede sum til 
miljøsanering på 2.163.240 kr. 
Den frigivne anlægsbevillingen på 7.510.000 kr. fordeler sig med 660.000 kr. i 
2011, 5.050.000 kr. i 2012, 0,8 mio. kr. i 2013 samt 1,0 mio. kr. i 2014. 
Forhøjelse skal ske i 2012 til den i forvejen afsatte anlægsbevilling på 5.050.000 kr. 
Det skal samtidig oplyses, at de afsatte anlægsbevillinger på henholdsvis 0,8 mio. 
kr. i 2013 til 1 års leje af pavilloner samt 1,0 mio. kr. i 2014 til 8 måneders leje af 
pavilloner samt nedtagning og oprydning forventes at dække udgiften dertil. 
Forhøjelsen på 2.163.240 kr. foreslås finansieret via det konstateret 
mindreforbruget på 656.000 kr. på sagen - Lyngby Stadion, analyser ifm. 
nedrivning og nyopførelse af bagbygning samt delvis af et konstateret 
mindreforbruget på ca. 3,0 mio. kr. - Renovering af forhus og opvisningshal. Begge 
arbejder er færdige.

Beslutningskompetence
Kommunalbestyrelsen.

Indstilling
Børne- og Fritidsforvaltningen foreslår, at

1. Der frigives yderligere anlægsbevilling på 2.163.240 kr. i 2012 som skal 
finansiere miljøsaneringen m.m. på projektet Lyngby Stadion, nedrivning af 
baghuset. Dette finansieres dels via det konstateret mindreforbruget på 656.000 kr. 
på sagen - Lyngby Stadion, analyser ifm. nedrivning og nyopførelse af bagbygning 
og det resterende finansieres af det konstateret mindreforbruget på ca. 3,0 mio. kr. - 
Lyngby Stadion, renovering af forhus og opvisningshal.

Kultur- og fritidsudvalget den 14. juni 2012:
Anbefales overfor Økonomiudvalg og Kommunalbestyrelse.

Det undersøges, om der kan gøres krav gældende ift. rådgiveransvar ift. forløb og 
undersøgelse. Der eftersendes notat omkring difference ift. økonomi og 
tilbudsgivning i de i sagen nævnte beløb. 2,1 mio. kr. i forhold til tilbuddets 1,3 mio 
kr. 
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På mødet blev endelig udleveret en analyserapport vedr. olieforurening i 
forbindelse med opgravning af olietanke. Der er fundet to mindre områder med 
lettere olieforurening. Den forurenede jord kan bortskaffes for ca. 180.000 kr. 
Beløbet kan rummes indenfor den samlede økonomiske ramme.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Forvaltningens indstilling anbefales.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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25

Ressourcetildelingsmodel - skoler
.

Sagsfremstilling
I forbindelse med Budget 2009-2013 blev det besluttet, at der skulle udarbejdes en 
ny ressourcetildelingsmodel på skoleområdet. Der blev efterfølgende udarbejdet en 
række ressourcetildelingsmodeller, som Børne- og Ungdomsudvalget på møde den 
13. oktober 2012 besluttede at sende i høring. På baggrund af høringssvarene 
besluttede Børne- og Ungdomsudvalget på møde den 8. december 2010, at 
forvaltningen skulle udarbejde en variant af en af de tidligere modeller, jfr. protokol 
fra mødet pkt. 12 (bilag). 

Revisionsfirmaet PwC har udarbejdet en rapport med forslag til en ny 
ressourcetildelingsmodel på det almene skoleområde, (dvs. excl. SFO, specialskoler 
og gruppeordninger), som tager udgangspunkt i

 At måden at beregne og tildele ressourcer på skal forenkles i forhold til i dag
 At modellen skaber større gennemsigtighed og mere sikker økonomisk styring
 At den budgetramme, som efterfølgende fordeles, indeholder alle decentrale 
budgetbeløb til 

-  løn - undervisningsdelen incl. vikar og ledelse
-  ejendomsudgifter
-  undervisningsmaterialer 

 At alle mulig og relevante puljer (f.eks. ressourcer til specialundervisning, 
enkeltintegration og tosprogsundervisning) lægges ind i den budgetramme, der 
efterfølgende fordeles
 At modellen kan håndtere demografiudviklingen – både budgetmæssigt og 
kapacitetsmæssigt/styringsmæssigt
 At der opereres med en social-/integrationspulje på 3 mio. kr.
 At Taarbæk Skole samt 10. klasse/Ungdomsskolen ikke indgår i modellen, men 
tildeles særskilt budget
 At der ikke er for store afvigelser mellem nuværende budget og fremtidigt 
budget med den nye model
 At der eventuelt opereres en udligningspulje eller en gradvis indfasning af ny 
model. En udligningspulje kan eventuelt finansieres ved reducering af det samlede 
rengøringsbudget på skoleområdet, som ikke er disponeret fuldt ud efter indgåelse 
af nye rengøringskontrakter på 1. september 2011. Man skal dog være opmærksom 
på, at en reducering af det samlede rengøringsbudget, ligeledes er forslået i 
forbindelse med udarbejdelse af handlekatalog til budget 2013-16.
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Rapporten beskriver fordele og ulemper ved tre mulige modeller for 
ressourcetildelingen

 En elevtalsbaseret model
 En klassetalsbaseret model
 En kombination af disse – med forskellig vægtning af, hvor meget henholdsvis 
elever og klasser skal vægte. 

Da skolerne i Lyngby-Taarbæk Kommune varierer meget forså vidt angår antallet 
af klasser og klassekvotienter, er konsekvensen af såvel en elevtalsbaseret model 
som en klassetalsbaseret model store afvigelser mellem nuværende budgetter og 
fremtidige budgetter ved brug af en af disse to modeller. 

Der er foretaget en række beregninger med forskellige kombinationer af disse to 
modeller, og en vægtning af elevtallet med 25 % og klassetallet med 75 % synes 
mest ideel, og giver de mindste afvigelser i forhold til nuværende budgetter. Man 
skal dog være opmærksom på, at beregningerne er foretaget med udgangspunkt i 
ressourcetildelingen til skoleåret 2011/12, og at de i rapporten anførte afvigelser på 
grund af den nuværende specifikke ressourcetildeling til f.eks. deletimer, holdtimer 
mv. derfor kan være en del anderledes, når en ny ressourcetildelingsmodel skal 
implementeres. Med henblik på at sikre de enkelte skoler mod større negative 
afvigelser findes det hensigtsmæssigt at operere med en udligningspulje, der som 
tidligere beskrevet, kan finansieres ved en reducering af det samlede 
rengøringsbudget på skoleområdet.

En ny ressourcetildelingsmodel vil kunne implementeres pr. 1. august 2013.

Økonomiske konsekvenser
Ressourcetildelingsmodellen er forudsat finansieret indenfor den nuværende 
budgetramme på skoleområdet, men vil betyde en omfordeling af ressourcer 
skolerne imellem. Alle skoler vil dog fortsat kunne leve op til 
Undervisningsministeriets minimumstimetal. Som følge af den økonomiske 
omfordeling af ressourcer imellem skolerne kan der eventuelt opereres med en 
udligningspulje eller gradvis indfasning. En udligningspulje vil eventuelt kunne 
finansieres ved reducering af det samlede rengøringsbudget på skoleområdet, som 
ikke er disponeret fuldt ud efter indgåelse af nye rengøringskontrakter på 1. 
september 2011. Man skal dog være opmærksom på, at en reducering af det 
samlede rengøringsbudget, ligeledes er foreslået i forbindelse med udarbejdelse af 
handlekatalog til budget 2013-16.

Beslutningskompetence
Kommunalbestyrelsen for så vidt angår den endelige beslutning.

Indstilling
Børne- og Fritidsforvaltningen foreslår, at Børne- og Ungdomsudvalget
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1. Godkender principperne i forslaget til ny ressourcetildelingsmodel, som 
beskrevet i rapport fra PwC.
2. beslutter, hvorvidt en ny ressourcetildelingsmodel skal indfases gradvist, eller 
om der skal afsættes ressourcer til en udligningspulje og i givet fald, hvorledes 
denne pulje skal finansieres.

Børne- og ungdomsudvalget den 14. juni 2012:
Udsat til augustmødet. Udvalget ønsker en supplerende beregning på den sociale 
pulje, hvor puljen fordeles efter den relative andel af socialt ressourcesvage elever 
frem for det absolutte antal elever.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Udgik af dagsordenen.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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26

Handleplan for inklusion på skoleområdet - ny ressourcetildelingsmodel, 
økonomi og kompetenceudviklingsmodel
.

Tidligere beslutninger i sagen
Som en del af budgetaftalen for 2011-2014 blev det aftalt at 
specialundervisningsområdet i budgetperioden reduceres med 4 mio. kr., hvoraf de 
2 mio. kr. tilbageføres til normalskolerne primært til enkeltintegration af elever.

Kommunalbestyrelsen godkendte den 27. juni 2011 forslaget til fælles 
inklusionsstrategi for 0 – 18 års området, dog således at målet, om at maksimalt 3 
% af eleverne ekskluderes fra det generelle til det specielle skolesystem, udgår og 
erstattes af et kvalitativt mål. 

Kommunalbestyrelsen godkendte på samme møde forslag til inklusionshandleplan 
for skoleområdet, således:

at handleplanen for inklusion i skolevæsenet danner baggrund for indsatsen med o
løbende at udvikle et inkluderede skolevæsen frem til 2015
at den i budget 2011-2014 vedtagne reduktion på specialområdet med 4 mio. o
kr., hvoraf de 2 mio. kr. tilføres almenområdet, udmøntes som foreslået i 
handleplan for inklusion på skoleområdet
at det konkrete måltal om at maksimalt 3 % af eleverne ekskluderes fra det o
generelle til det specielle skolesystem, udgår og i stedet erstattes af et kvalitativt 
mål
at handleplanen evalueres inden udgangen af 2014 – med henblik på eventuel o
fastsættelse af nye mål for inklusionsindsatsen. Der foretages en 
konsekvensrettelse i handleplanens taldel.

På baggrund af et ekstraordinært Børne- og Ungdomsudvalgsmøde besluttede 
Kommunalbestyrelsen endelig den 27. juni 2011 at handleplanen justeres, således at 
gruppeordningen på Lundtofte Skole bevares, men økonomisk tilpasses til det færre 
antal børn. Kommunalbestyrelsen besluttede samtidig, at forvaltningen sammen 
med gruppeordningen og Lundtofte Skole får udarbejdet en plan for en løbende 
inklusion af gruppeordningens elever i normalundervisningen, tilpasset elevernes 
behov og forudsætninger.

Kommunalbestyrelsen besluttede endelig på baggrund af indstilling fra Børne- og 
Ungdomsudvalget at der skulle udarbejdes en generel analyse af det pædagogiske 
faglige indhold, samt det budgetmæssige grundlag for alle specialtilbuddene i 
Lyngby-Taarbæk Kommune.
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Udvalget godkendte endelig en revision af inklusionshandleplanen for 
skoleområdet på et møde den 17. november 2012, således at gruppeordningen på 
Lundtofte Skole normeres til 2 ADHD grupper med 14/16 elever. 

Sagsfremstilling
Handleplan for inklusion på skoleområdet 2011 til 2015/20 blev som nævnt ovenfor 
godkendt af Kommunalbestyrelsen den 27. juni 2011 med en efterfølgende 
justering af Børne- og Ungdomsudvalget den 17. november 2011 vedrørende 
gruppeordningen på Lundtofte Skole. Af planen fremgik det, at der endnu 
manglede detaljeret udarbejdelse af 

1. En ny ressourcetildelingsmodel, der dels skulle harmonisere tildelingen til de 
forskellige specialtilbud indbyrdes og dels harmonisere fritidsdelen.

2. Udregning af et økonomisk estimat på hvor mange midler, der ville blive frigjort 
på specialområdet, og herefter kunne overføres til almenområdet i perioden.

3. En mere detaljeret plan for, hvorledes kompetenceudvikling i forbindelse med 
øget inklusion skal gennemføres på hele skoleområdet.

Alle nedenstående forslag er blevet grundigt drøftet i Specialtilbudsudvalget.

Ad 1 Ny ressourcetildelingsmodel på specialområdet
Hensigten har været at harmonisere specialtilbuddene indbyrdes, således at 
tildelingskriterierne var ens, ligesom det har været hensigten at etablere 
sammenlignelige fritidstilbud på specialtilbuddene. Visse specielle forhold har dog 
gjort, at det ikke har været muligt at gennemføre intensionen 100 procent. Dette er 
også en af anbefalingerne i pwc’s analyse af specialtilbuddene.

Som beskrevet i Handleplan for inklusion 2011-2015/20 indebærer en 
gennemførelse af planen en omstrukturering af kommunens egne specialtilbud, 
behov for ændret ressourcetildeling til specielt Sorgenfriskolen og Heldagsskolen 
samt et nærmere eftersyn af ressourcetildelingen til fritidstilbuddet på 
specialområdet generelt. 

På baggrund heraf er udarbejdet forslag til en fremtidig ressourcetildelingsmodel, 
som i langt højere grad end den eksisterende harmoniserer specialtilbuddene – såvel 
på undervisningsdelen som fritidsdelen. 

Det betyder: 

at alle klasser/grupper kan indeholde fra 6-8 elever.o
at alle klasser/grupper tildeles undervisningstimer mv. efter samme principper.o
gruppeordningerne tildeles 210 ledelsestimer pr. gruppe, dog minimum 560 o
timer pr. gruppeordning.
Sorgenfriskolen og Heldagsskolen tildeles ressourcer til hver to o
fuldtidslederstillinger.
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SFO-timer til Sorgenfriskolen og Heldagsskolen tildeles ud fra o
belastningsgraderne 4,0 for 0.-5 klasse og 6,0 for 6.-10. klasse.
SFO-timer til Hummeltofteskolen og Lundtofte Skole tildeles dog på baggrund o
af særlige forhold ud fra belastningsgrader på henholdsvis 4,0 og 2,8, jfr. 
nedenstående.

I forbindelse med udarbejdelse af forslaget til en ny ressourcemodel for 
specialtilbuddene blev det tydeligt, at en fuldstændig ensartet tildelingsmodel, ville 
få store økonomiske konsekvenser for gruppeordningerne på henholdsvis 
Hummeltofteskolen og Lundtofteskolen. Eleverne i gruppeordningen på 
Hummeltofteskolen har generelt behov for, at der afsættes flere SFO-timer end i de 
øvrige alderssvarende specialklasser/-grupper, hvorfor belastningsgraden her 
anbefales til 4,0 i stedet for 6,0. 

Som følge af udvalgets beslutning om opretholdelse af et specialtilbud på to 
grupper i gruppeordningen for ADHD på Lundtofte Skole er det nødvendigt at 
tildele ressourcer ud fra en belastningsgrad på 2,8 i stedet for 4,0, som i de øvrige 
aldersvarende klasser/grupper samt 140 timer ekstra til ledelse, for at opnå 
minimums ledelsestiden på 560 timer.
Det betyder at Lundtofte Skole samlet tildeles en ekstra ressource på 675.000 kr.

I bilag 1 er opstillet en oversigt over 
tildelingen af ressourcer til lønsum til de enkelte specialtilbud i skoleåret o
2011/12
tildelingen af ressourcer til lønsum for skoleåret 2015/16 med udgangspunkt i o
de reducerede elevtal, jfr. Handleplan for Inklusion 2011-2015/20 og den 
foreslåede ressourcetildelingsmodel samt
de økonomiske konsekvenser heraf for de enkelte specialtilbud.o

Ad 2 Økonomi
I arbejdet med udarbejdelsen af handleplanen for inklusion har den nedsatte gruppe 
forudsat, at en række af de midler, der bliver frigjort ved en reduktion af 
specialtilbuddene, skal anvendes til inklusion i almentilbuddene. Gruppen har her 
forudsat, at der sker en tilbageførsel til almenområdet ud over den tilbageførsel, der 
er forudsat i Budgetaftalen for 2011- 2014. Der er her tale om, at anvende midlerne 
både til centrale foranstaltninger som decentrale foranstaltninger.

Beregningerne viser, at lønudgifterne til undervisning og fritid i kommunens fire 
specialtilbud fra skoleåret 2015/16 vil være reduceret med 2.852.615 kr. Hertil 
forventes at kunne lægges yderligere samlet ca. 3.312.000 kr., som konsekvens af 
det forventede reducerede antal elever i udenbys special-undervisningstilbud og 
fritidstilbud (færre udgifter til 21 elever i undervisningstilbud og 7 elever i 
fritidstilbud svarende til ca. 9.625.000 kr.) samt færre udenbys elever i kommunens 
specialtilbud (færre indtægter svarende til ca. 6.313.000 kr.). 
Det forventede samlede disponible beløb udgør herefter 6.164.615 kr., hvorfra dog 
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skal fratrækkes 1 mio. kr., når budgetbesparelsen vedrørende inklusion i 2012 og 
2013 indarbejdes. 

Det betyder, at der den 1. august 2015 forventes, at være frigivet i alt ca. 5,1 mio. 
kr., som jfr. handleplan for inklusion 2011-2015/20, kan besluttes tilbageført til 
almenskolerne. 

Dette beløb ligger ud over det i Budget 2011 forudsatte, hvorfor der skal ske en 
politisk stillingtagen til om der fortsat - og ud over det i budgetaftalen forudsatte - 
skal ske en tilbageførsel af mindreudgiften til almenområdet og i hvilket omfang.

Specifikke beregninger for de enkelte specialtilbud fremgår af bilag nr. 1

Det forventes, at reduktionerne/ tilpasningerne på de enkelte specialtilbud følger 
nedenstående tidsplan: 

Gruppeordningen på Lundtofte Skole kan reducere antallet af grupper til to pr. o
1. januar 2013.
Heldagsskolen kan tilpasse klassestrukturen pr. 1. januar 2013.o
Gruppeordningen på Trongårdsskolen kan lukkes pr. 1. august 2013.o
Gruppeordningen på Hummeltofteskolen kan reducere antallet af grupper til tre o
pr. 1. august 2015.
Sorgenfriskolen kan tilpasse klassestrukturen pr. 1. august 2015.o
Køb og salg af udenbys pladser kan reduceres med 50 % henholdsvis den 1. o
august 2014 og 1. august 2015.

Det bevirker, at der i perioden fra 1. januar 2013 og frem til 1. august 2015 løbende 
vil blive frigivet midler jfr. bilag nr. 2

De frigivne midler kan, under forudsætning af, at mindreudgiften tilbageføres 
almenområdet, disponeres som følger over de næste fire år:

Der gøres her opmærksom på, at resultatet af den af pwc gennemførte økonomiske 
analyse af specialtilbuddene bør indgå i overvejelserne om, hvordan 
mindreudgiften kan anvendes.

Kompetenceudvikling i forhold til at styrke den øgede inklusion i skolevæsnet o
og på skolerne:
Der afsættes i alt 712.500 kr., fordelt med 500.000 kr. til centrale aktiviteter og 
212.500 kr. til decentrale aktiviteter, jfr. afsnit 3. 
Herudover anvendes de 0,5 mio. kr. der er afsat årligt til decentral 
skoleudvikling.

Styrkelse af inklusionskonsulentgruppen.o
Den nuværende pulje på 800 timer til konsultativ bistand udvides med 480 timer 
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svarende til 205.000 kr. til i alt 1.280 timer.

Den konsultative bistand dækker udgående konsultation for områderne; 
Socio-emotionelle vanskeligheder, ADHD vanskeligheder, vanskeligheder 
inden for autismespektret og generelle indlæringsvanskeligheder.

Læselinie for 7. til. 9 klasseo
Der afsættes 700.000 kr. til etablering af læselinie for elever i 7. til 9. klasse.

Timer til udslusning på Hummeltofteskolen og Lundtofte Skoleo
Mange af de elever, som udsluses fra gruppeordningerne på Hummeltofteskolen 
og Lundtofte Skole, udsluses til almen klasserne på de to skoler i stedet for 
distriktsskolerne, hvorfor der afsættes 3 timer pr. skoleuge pr. gruppe, svarende 
til 351.000 kr.

10. klasse o
Der afsættes ressourcer til en ½ stilling til på 10. klassecentret, svarende til 
243.500

De midler, som foreslås videreført til ansættelse af yderligere medarbejdere på o
skolerne udgør efter ovenstående disponeringer ca. 2.950.000 kr., og foreslås 
fordelt efter følgende princip:

50 % fordeles på baggrund af elevtal
50 %  fordeles til almenskoler i forhold til andel af indslusede elever de seneste 
tre skoleår

Som tidligere nævnt vil midlerne blive frigivet løbende frem til august 2015, og de 
afsatte beløb under ovenstående indsatsområder er ved den fulde implementering - 
under forudsætning af, at mindreudgiften tilbageføres almenområdet. Alternativt 
må der ske en prioritering af handleplanens forslag.

Ad 3. Forslag til central og decentral kompetenceudvikling 2011-2015
Den centrale og decentrale kompetenceudvikling er væsentlig for, at lærere og 
pædagoger på skolerne opnår kompetence til den udvidede opgave med at udvikle 
inkluderende kultur og læringsmiljøer på skolerne. Kompetenceudviklingen bygger 
videre på SAL forløbets grundlag.

Kompetenceudviklingen i perioden 2012-2015 har som omdrejningspunkt at 
kvalificere alle medarbejdere til inklusionsopgaven og redskaber til at evaluere 
indsatser og justere eller ændre praksis på et evidensbaseret grundlag. Desuden får 
ressourcepersoner i AKT yderligere kompetenceudvikling for at kunne medvirke til 
at fastholde og styrke udviklingen af inkluderende kultur på skolerne. 
Kompetenceudviklingen vil foregå henholdsvis centralt og decentralt i forhold til 
temaerne nedenfor. (Se bilag 3)
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Inklusion – en cirkulær tilgango
Viden om diagnoser – muligheder og begrænsningero
Aktionslæringo
Konkrete værktøjer i det narrative felt, fx Sociale historier, tegneseriehistorier o
mv
Relationskompetence – pædagogisk diplom i specialpædagogik, psykologi, o
socialpædagogik og inklusionsvejledning
Video-feedback på egen praksiso

Økonomiske konsekvenser
Den politisk besluttede besparelse på 4 mio. kr. indhentes og 2 mio. kr. tilbageføres 
til almenområdet i perioden 2011-2015, som vedtaget i Handleplan for inklusion. 

Af besparelsen på 4 mio. kr. er 2 mio. kr. sparet i 2011 og 1 mio. kr. er tilbageført 
til almenskolerne i 2011, og anvendt jfr. bilag 4. Den resterende besparelse på 2 
mio. kr. samt tilbageførelsen af 1 mio. kr. til almenskolerne indgår i beregningerne i 
forslag om budgetter for specialområdet for perioden 2011/12-2015/16, bilag 2.

Beslutningskompetence
Kommunalbestyrelsen.

Indstilling
Børne- og fritidsforvaltningen foreslår, at
- udvalget drøfter om forslaget om ressourcetildelingsmodel skal lægges til grund 

for specialtilbuddenes fremadrettede budgettering, 
- Lundtofte Skoles gruppeordning tildeles ekstra 675.000 kr. som beskrevet,
- der tages stilling til hvorvidt mindreudgifter ved en øget inklusion udover det ved 

budgetaftalen for 2011 aftalte, skal tilbageføres helt eller delvis. Handleplanen 
tilrettes i konsekvens heraf,

- forslaget til kompetenceudviklingsplan principgodkendes.

Børne- og ungdomsudvalget den 14. juni 2012:
Udvalget har drøftet handleplanen, og har den som udgangspunkt for det videre 
arbejde med inklusion indenfor rammen på det i budgetaftalen for 2011- 2014 
aftalte om 4 – 2 mio. kr. Da det ikke med sikkerhed kan beregnes, hvor stor 
mindreudgiften på specialområdet vil være de kommende år foreslås det, at 
udvalget en gang årligt får forelagt en oversigt over mindreudgifter på 
specialområdet – med henblik på stillingtagen til eventuelle tilbageløbsmidler og 
deres anvendelse.  I forhold til ressourcegrundlaget for specialskolerne og 
gruppeordningerne godkendes dette for skoleåret 2012/2013. Ressourcegrundlaget 
fra skoleåret 2013/2014 tages op i efteråret 2012, når specialanalyserne 
genbehandles i udvalget efter høring.
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Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Fagudvalgets beslutning taget til efterretning, idet Økonomiudvalget anmoder 
Børne- og ungdomsudvalget om at optage en sag om effektmåling ud fra den 
fastsatte inklusionshandleplan. 

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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27

Fodbold - skoleprojekt
.

Sagsfremstilling
Børne- og Fritidsforvaltningen har i løbet af foråret 2012 haft møder med Lyngby 
Boldklubs (LB) talentudviklingsenhed med henblik på drøftelse og kvalificering af 
et ønske fra klubben, om at foldboldtalenter i 6. til 9. klasse fremadrettet får 
mulighed for at træne om morgenen 2 dage ugentlig. I dette koncept ligger, i 
modsætning til mange andre koncepter i Danmark, at eleverne skal forblive i deres 
almindelige klasser.

Det er  en væsentlig prioritet for LB, at eleverne får mulighed for at træne på 
eliteniveau samtidig med, at de bliver i deres almindelige undervisningsmiljø og 
fortsat har mulighed for at have en kammeratskabsgruppe udenfor fodboldklubben. 

En ordning hvor ca. 10 – 20 fodboldtalenter to gange ugentlig har træning på 
stadion i morgentimerne medfører, at de ikke deltager i den obligatoriske 
undervisning i deres klasser. Dette vil boldklubben kompensere ved at etablere en 
egentlig undervisning med uddannede lærere om eftermiddagen. Dette i tæt 
samarbejde med de pågældendes skoler/klasselærere. 

Konceptet med at drengene forbliver i deres klasser har den baggrund, at ikke alle 
bliver ved med at være fodboldtalenter og derfor skal tilbage i deres almindelige 
klasse på et tidspunkt. Dette lettes så af, at de på intet tidspunkt, har været taget ud 
af deres almindelige klasse. 

Ordningen er blevet drøftet med skolelederne i kommunen, som helt generelt var 
meget positive overfor at medvirke i projektet. 

Forvaltningen har forespurgt Ministeriet for Børn og Undervisning, om man her ser 
hindringer for den beskrevne ordning. Det gør man, idet man betragter 
undervisningspligten, og dermed folkeskolens undervisning, som et samlet tilbud. 
Det er således ikke muligt at være fast fritaget for nogle fag og eksempelvis få 
hjemmeundervisning i disse på et andet tidspunkt. 

Det skal her nævnes, at det efter forvaltningens opfattelse ikke er muligt -  
alternativt - at lave faste skemafri morgentimer to gange om ugen i 54 klasser af 
hensyn til et potentiale på ca. 10 – 20 elever. 

Det er forvaltningens opfattelse, at Lyngby Boldklubs koncept kan betragtes som en 
positiv og afbalanceret måde at sikre både undervisning og talentudvikling, hvorfor 
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der peges på at kommunen søger dispensation i forhold til Folkeskoleloven. 

Ministeriet anbefaler således, at der ansøges om dispensation fra Folkeskoleloven. 
Ministeren har herefter efter Folkeskolelovens § 55 adgang til at godkende forsøg, 
der kræver dispensation. Hvis fravigelserne fra Folkeskolelovens bestemmelser sker 
med henblik på at fremme forsøgsvirksomhed og pædagogisk udviklingsarbejde. 

Af ansøgningen skal det fremgå
1. Formål og nærmere beskrivelse af forsøget
2. Forsøgets varighed
3. Hvordan evalueres forsøget

Det foreslås, at Børne- og Fritidsforvaltningen i samarbejde med Lyngby Boldklub 
udarbejder forslag til ansøgning. LB deltager i arbejdet, da det er boldklubben, der 
skal forestå den omtalte erstatningsundervisning. 

Beslutningskompetence: 
Kommunalbestyrelsen.

Indstilling
Børne- og Fritidsforvaltningen foreslår, at forvaltningen udarbejder 
dispensationsansøgning, som fremsendes til Ministeriet. Ansøgningen forelægges 
Børne- og Ungdomsudvalget til orientering.

Børne- og ungdomsudvalget den 14. juni 2012:
Anbefales overfor Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Oversendes til kommunalbestyrelsen.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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28

Rammeaftale for venskabsbysamarbejde mellem Sermersooq og 
Lyngby-Taarbæk kommuner
.

Sagsfremstilling
Kommunalbestyrelsen behandlede den 23. april 2012, jf. den sagen vedlagte 
protokoludskrift, grundlaget for en rammeaftale mellem Sermersooq og 
Lyngby-Taarbæk kommuner som erstatning for det samvirke, der hidtil har været 
gennem Sermersooq (tidligere Nuuk) som deltager i det nordiske 
venskabysamarbejde, men hvor Sermersooq har trukket sig ud med henblik på at 
søge et mere konkretiseret samarbejde udviklet gennem mere specifikke aftaler med 
et i forhold til tidligere få antal kommuner. 

På den baggrund er der indgået den sagen vedlagte rammeaftale af 25. maj 2012, 
som udpeger et antal afgrænsede kommunale opgavefelter, som det ud fra det 
hidtidige samarbejde samt de siden sommeren førte drøftelser om mulighederne for 
konkretisering er valgt at fokusere på inden for foreløbigt en treårig periode. 
Herudover er der åbnet mulighed for, at der efter omstændighederne også kan ske 
udveksling på andre områder mere situationsbestemt.

Relationen mellem de to kommuner har således ikke længere forbindelse med 
aktiviteterne i regi af det nordiske venskabsbysamarbejde, hvorom forvaltningen vil 
rapportere en status efter sommerferien i år.

Som det fremgår af rammeaftalen, er det tanken, at samvirket mellem kommunerne 
om gensidig udvikling og understøttelse af nytænkning i den 
kommunaleopgaveløsning primært tænkes udmøntet på medarbejderplan.  

Forvaltningen peger derfor på, at rammeaftalen direkte anvendes som grundlag for 
det videre og konkrete samarbejde mellem de to kommuner.

Økonomiske konsekvenser
Samarbejdet er forudsat at kunne foregå inden for de eksisterende økonomiske 
rammer.

Beslutningskompetence
Kommunalbestyrelsen.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at rammeaftalen danner grundlag for det videre og konkrete 
samarbejde mellem kommunerne.
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Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Anbefales.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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35

Påtænkt fredning af Lyngby Søndre Mølle
.

Sagsfremstilling
Kulturstyrelsens særlige bygningssyn har, jf. den sagen vedlagte skr. af 24. maj 
2012, meddelt kommunen, at ejendommen Lyngby Hovedgade 24 (Lyngby Søndre 
Mølle) er indstillet til fredning. Kommunen har indtil 15. september 2012 mulighed 
for at fremsende bemærkninger til fredningen.

Møllens beskaffenhed som kulturarv, herunder dens originalindretning m.v., ligger 
bagved bygningssynets indstilling.

Forvaltningen agter imidlertid at rejse indvending mod den foreslåede fredning 
henset til risikoen for, at en egentlig vitalisering af bygningen netop vil kunne blive 
vanskeliggjort eller forhindret af en fredning.

Forvaltningen vil i øvrigt søge afholdt et møde med Kulturstyrelsen med henblik på 
at afklare, hvorvidt en fredning i givet fald vil have umiddelbare økonomiske 
konsekvenser (hvilket ikke forventes, henset til, at bygningens tagdække er 
gennemgået og repareret i nyere tid), samt afklaring af, hvorledes mulighederne for 
erhvervsmæssig benyttelse fortsat vil være.

I Lyngby-Taarbæk Kommune er der en række fredede bygninger, jf. vedlagte 
uddrag side 207 – 209 af Kulturstyrelsens katalog over ”Fredede Bygninger” og 
uddrag af kommunens hjemmeside under samme overskrift. Af disse mere end 60 
ejendomme/bygninger er følgende 10 ejet af kommunen: Brede 81 (Brede 
Børnehave), Lyngby Hovedgade 2A (Friboes Hvile – Stadsarkivet), Lyngby 
Hovedgade 24A (Lyngby Nordre Vandmølle – Stadsarkivet), Lyngby Hovedgade 
28 (Gramlille – Biblioteket), Møllevej 4 (Fuglevad Vandmølle), Mølleåparken 40 
(Brede Vandtårn), Nybrovej 401 (Sophienholm - hovedbygningen), Raadvad 1 
(Raadvad Vandrehjem), Schallsvej 16 samt Taarbæk Strandvej 82 (Bindesbøll’s 
Hus - opr. søbadeanstalt).

Kommunen har således i forvejen en række bygninger, hvor benyttelsen af 
ejendommene er forbundet med, at evt. ændringer selv af meget beskeden karakter 
dels kræver udtrykkelig godkendelse af Kulturstyrelsen, dels vil være relativt 
bekostelige.

Kulturstyrelsen fører i et omfang tilsyn med bygningernes beskaffenhed; således 
har Kulturstyrelsen for nylig anmeldt at have interesse for at få en status for, 
hvorledes Sophienholms hovedbygning er håndteret i henhold til fredningen. 
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Økonomiske konsekvenser
På indeværende tidspunkt vurderes en fredning af Lyngby Søndre Mølle ikke i sig 
selv at medføre afledte omkostninger, men kommunen er pligtige til at holde 
fredede bygninger i behørig vedligeholdelsesmæssig stand, ligesom ændringer vil 
kunne være relativt bekostelige.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at orienteringen tages til efterretning.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Sagen taget til efterretning, idet forvaltningen vender tilbage til udvalget, når der 
er ført dialog med styrelsen.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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36

Det Nordsjællandske Parforcejagtsystem
.

Sagsfremstilling
Lyngby-Taarbæk Kommune deltager sammen med Jagt- og Skovbrugsmuseet, 
Slots- og Ejendomsstyrelsen, Naturstyrelsen, Hillerød Kommune, Fredensborg 
Kommune, Rudersdal Kommune og Gentofte Kommune i et samarbejde om et 
projekt for at få optaget dele af det Nordsjællandske Parforcejagtsystem på 
UNESCO's liste over verdensarv, jf. omtalen heraf i den sagen vedlagte publikation 
af 2009 fra Kulturarvsstyrelsen om "Verdensarv - i Danmark og Grønland". På 
Økonomiudvalgets møde den 22. juni 2011, sag nr. 12, blev der orienteret om, at et 
udkast til ansøgning var blevet fremsendt til Kulturstyrelsen med henblik på, at 
udkastet derefter kunne sendes videre til UNESCO den 1. februar 2012.

Kulturstyrelsen gennemgik materialet i slutningen af september 2011 og fandt, at 
ansøgningen var utilstrækkelig, samt at der var inddraget for mange kriterier. 
Derudover vil der skulle ske en sproglig bearbejdelse af materialet før indsendelse 
til UNESCO.

På styregruppens møde den 4. november 2011 besluttede man at fortsætte projektet, 
idet det har fået positiv tilslutning fra de involverede parter. Styregruppen 
besluttede også, at der lægges en strategi for kommunikation om projektet under det 
videre arbejde. Derudover blev det besluttet, at der skal søges midler til 
udarbejdelse af en smuk, grafisk bearbejdet ansøgning, og at der også bør søges 
yderligere midler til en gennemskrivning af den meget omfattende ansøgning, jf. i 
øvrigt den sagen vedlagte Statusbeskrivelse af 1.1.2012.

Styregruppen har udarbejdet ansøgning (dateret 20.4.2012) til 15. Juni Fonden, som 
tidligere har støttet projektet med 420.000 kr., hvor man anmoder om at benytte 
restbeløbet på 62.081 kr. til redaktion, ligesom der søges om yderligere støtte på 
405.000 kr. til redaktion, sproglig bearbejdelse og trykning af forslag om optagelse 
på verdensarvslisten.

Det forventes nu, at den reviderede ansøgning kan sendes til UNESCO i 4. kvartal 
2012 for en teknisk gennemgang inden den endelige ansøgning kan indsendes i 
februar 2013.

Økonomiske konsekvenser
Deltagelse i projektet foretages indtil videre inden for gældende rammer i Teknisk 
Forvaltning og Økonomisk Forvaltning.
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Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at orienteringen tages til efterretning.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Taget til efterretning.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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37

Kommuneplantillæg 11/2009 for Taarbæk
.

Sagsfremstilling
Teknisk Forvaltning har udarbejdet lokalplanforslag 233 for Taarbæk, og parallelt 
med lokalplanens offentlige høring peger forvaltningen på, at der også fremlægges 
et kommuneplantillæg, som underbygger lokalplanens intentioner om et levende og 
aktivt bysamfund.

Kommuneplantillægget berører 9 rammer, herunder også kommuneplanramme 
7.1.68 Taarbæk Strandvej 69, som desuden er omfattet af lokalplan 226, samt 
kommuneplanramme 7.1.65 Taarbæk Strandvej, nord for Bombegrunden, som 
desuden er omfattet af lokalplan 211. Disse lokalplaner aflyses ikke ved den 
endelige vedtagelse af lokalplan 233, og ejendomme inden for lokalplanerne kan 
derfor fortsat udnyttes efter lokalplanens bestemmelser.

Hensigten med kommuneplantillægget er dels at slå flere rammer (9) sammen til 
færre rammer (4), dels af definere et centralt område i Taarbæk, hvor der kan 
etableres publikumsorienteret service og detailhandel, som kan understøtte 
bydelens selvstændige karakter og byliv. 

Ny ramme 7.1.60 Taarbæk nord og vest
Rammen foreslås udlagt til blanding af boligtyper med en anvendelse til: Åben-lav 
og tæt-lav. De nuværende parkeringskrav fastholdes.

Ny ramme 7.1.80 Taarbæk øst
Rammen foreslås udlagt til blandet byområde med en anvendelse til: Tæt-lav, 
åben-lav, offentlig service, anden publikumsorienteret service, detailhandel, 
fritidsformål og park. Butiksstørrelserne til detailhandel må ikke overstige 500 m² 
til dagligvarer, hvilket er fastsat for at der ikke kan etableres større 
dagligvarebutikker som svært kan indpasses i området. Butiksstørrelserne til 
udvalgsvarer må ikke overstige 100 m². Inden for hele rammen må der etableres 
butiksareal til dagligvarer på maks. 1.000 m². Butikker skal placeres i stueetagen og 
fortrinsvis mod Taarbæk Strandvej.

Kravene til parkering fastsættes til 1 p-plads/bolig for åben-lav og tæt-lav, hvilket 
er en lempelse i forhold til de nuværende rammer. Baggrunden for at foreslå denne 
lempelse er, at dette område er karakteriseret ved at være meget tæt bebygget, 
hvorfor det er svært og flere steder umuligt at kunne etablere 2 p-pladser. 

Det sagen vedlagte oversigtskort viser omfanget af de to nye rammer samt 
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kommuneplantillæg 11/2009 med nye rammer og eksisterende rammer.

Der er udarbejdet den sagen vedlagte miljø-"screening" for forslaget til 
kommuneplantillægget, som vurderes ikke at påvirke miljøet i en væsentlig grad, 
hvorfor det efter forvaltningens opfattelse ikke er nødvendigt at udarbejde en 
miljøvurdering.

Økonomiske konsekvenser
Opgaven løses inden for de allerede afsatte rammer.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at kommuneplantillæg 11/2009 fremlægges i offentlig 
høring parallelt med lokalplanforslag 233 for Taarbæk.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Godkendt.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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38

Kommuneplantillæg 12 for Granparken/Kulsvierparken
.

Sagsfremstilling
Teknisk Forvaltning har udarbejdet et forslag til Lokalplan 222 for Bredeparken, og 
i den forbindelse er det vurderet, at der ikke er plads til at etablere 2 p-pladser pr. 
bolig i Bredeparken, som der står i den eksisterende ramme for området: 5.2.69 for 
Granparken/Kulsvierparken. Derfor udarbejdes sideløbende med lokalplanen et 
kommuneplantillæg 12/2009 og en ny ramme med samme navn og afgrænsning 
som den nuværende ramme, hvor der blot er tilføjet en ny parkeringsnorm særligt 
gældende for Bredeparken, jf. det sagen vedlagte materiale.

Miljøvurdering
Den sagen vedlagte miljø-"screening" af kommuneplantillægget konkluderer, at der 
ikke er grundlag for at udarbejde miljøvurdering i forbindelse med 
kommuneplantillægget.

Forslaget til kommuneplantillæg kan således sendes i sædvanlig høring i 8 uger, der 
planlægges gennemført i perioden 5. juli - 31. august 2012.

Økonomiske konsekvenser
Ingen.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Teknisk Forvaltning foreslår, at forslag til Kommuneplantillæg 12/2009 for 
Granparken/Kulsvierparken sendes i høring.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Godkendt.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Renovering af Hummeltoftehallen
.

Tidligere beslutninger i sagen
Kommunalbestyrelsen godkendte den 27. februar 2012 en anlægsbevilling på 0,38 
mio. kr., der finansieres af det afsatte rådighedsbeløb i 2012 på 1,2 mio. kr. til 
vedligeholdelse og udbygning af kommunens idrætsanlæg.

Baggrunden var et brev vedrørende sikkerhed i eksisterende haller udsendt af 
Erhvervs-og Byggestyrelsen. I marts 2011 har Rambøll vurderet risikoen for 
sneskader for 12 af Lyngby-Taarbæk Kommunes bygninger. I den forbindelse blev 
kommunen den 17. november 2011 orienteret om, at man på Hummeltoftehallen 
havde konstateret, at de faktiske forhold omkring afstivning og ikke kunne 
dokumenteres. Man konkluderede endvidere, at der var tale om en væsentlig 
overskridelse af sikkerhedsniveauet, og kommunen valgte derfor at lukke hallen 
midlertidigt.

Efterfølgende har Rambøll den 11. januar 2012 udarbejdet forslag til 
forstærkningsprojekt, og Teknisk Forvaltning har med udgangspunkt heri opgjort 
de samlede udgifter til 380.000 kr.

Renoveringen af Hummeltoftehallen har været forsinket, ligesom der undervejs har 
været ekstra uforudsete udgifter, der kan ses i det medfølgende bilagsnotat fra 24. 
maj 2012, der beskriver tids- og sagsforløbet. 

Hummeltoftehallen forventes færdigrenoveret til ibrugtagning af både skole- og 
fritidsbrugere fra 1. august 2012. 

Økonomiske konsekvenser
De samlede økonomiske konsekvenser fordeler sig således:

Entrepriseudgifter   502.000 kr.
Rådgiverhonorar   285.000 kr.
I alt   787.000 kr.
Tidligere meddelt bevilling -380.000 kr.
Behov for restfinansiering   407.000 kr.

Restfinansieringen foreslås finansieret af det i investeringsoversigten for 2012 - 
2015 afsatte rådighedsbeløb i 2012 på 11,42 mio. kr. til etablering af 
indskolingshuse på Hummeltofteskolen og Lindegårdsskolen.
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Der henvises til økonomibilag på sagen

Beslutningskompetence
Kommunalbestyrelsen.

Indstilling
Børne- og Fritidsforvaltningen foreslår, at der gives en anlægsbevilling på 407.000 
kr. der finansieres af det afsatte rådighedsbeløb i 2012 på 11,42 mio. kr. til 
etablering af indskolingshuse på Hummeltofteskolen og Lindegårdsskolen.

Kultur- og Fritidsudvalget, den 14. juni 2012:
Anbefales overfor Økonomiudvalg og Kommunalbestyrelse, idet det noteres, at 
spørgsmålet om bevilling også behandles på Børne- og Ungdomsudvalgsmødet 14. 
juni 2012, som har fagudvalgskompetencen i forhold til den foreslåede finansiering.

Børne- og ungdomsudvalget den 14. juni 2012:
Anbefales som indstillet af forvaltningen overfor Økonomiudvalget og 
Kommunalbestyrelsen.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Anbefales som foreslået af forvaltningen.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Henvendelse fra Realdania om udviklingsprogram omkring strategisk 
byledelse
.

Sagsfremstilling
Realdania har med den sagen vedlagte skr. af 10. maj 2012 med bilag rettet 
henvendelse til kommunen om et initiativ og et tilbud om deltagelse i et 
ledelsesnetværk og udviklingsprogram for udvalgte topledere i de kommunale 
direktioner med hensyn til byledelse. 

Der er ud fra indholdsbeskrivelsen tale om et ambitiøst treårigt ledelsesprogram, 
hvor studier af "best practise cases" kombineres med netværksdannelse nationalt og 
internationalt, studierejser og vidunderlig samt seminarer med de fremmeste 
eksperter og aktører fra byer i hele verden.

Forvaltningen peger i den forbindelse på, at tilbudet fra Realdania understøtter 
kommunens bestræbelser i henhold til arbejdet med Vidensbystrategien, hvor 
kommunen er en central aktør i realiseringen af strategien. 

Økonomiske konsekvenser
Henset til, at Realdania finansierer udvikling og drift af ledelsesprogrammet, udgør 
deltagergebyret 40.000 kr. pr. deltager pr. år sammen med et årligt gebyr for 
medlemskab af International Federation for Housing and Planning på knap 8.000 
kr., og kan afholdes indenfor den økonomiske ramme til lederudviklingsaktiviteter.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Forvaltningen forslår, at henvendelsen drøftes med hensyn til kommunens 
deltagelse i programmet.
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Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Med 7 stemmer besluttet, at kommunen kan deltage i programmet.

1 (A) stemte imod.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.
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Tidsbegrænset dispensation fra bopælspligt
.

Sagsfremstilling
Med mellemrum får Lyngby-Taarbæk Kommune henvendelser fra borgere, der af 
forskellige grunde ønsker at have en bolig til rådighed i kommunen, uden at der er 
tilmeldt personer på adressen. Der modtages også henvendelser fra virksomheder, 
der ønsker at have en bolig til rådighed for enten chefer, der arbejder f.eks. både på 
Sjælland og i Jylland, eller medarbejdere til ophold under kurser o.l. Hidtil har 
kommunen været afvisende over for henvendelser af denne art, uanset om 
henvendelserne måtte omhandle en afgrænset periode. Begrundelsen for manglende 
imødekommelse af ansøgning er, at der er bopælspligt på boliger i 
Lyngby-Taarbæk Kommune, jf. boligreguleringsloven.

Kommunen har nu modtaget ny henvendelse om en 2-årig dispensation fra 
bopælspligten. Ansøger er af arbejdsmæssige grunde nødt til at opholde sig et antal 
hverdage pr. uge i nærheden af pågældende arbejdsgivers hovedsæde i Hellerup, 
hvor hovedsædet flytter til Virum senere i 2012. Ansøgers arbejde i Hellerup/Virum 
er indtil videre er fastsat til 3 dage om ugen, medens resten af (arbejds)ugen 
tilbringes i den sydlige del af Jylland.

I den aktuelle sag er der som nævnt ønske om en tidsbegrænset dispensation. 
Manglen på boliger i Lyngby-Taarbæk Kommune vurderes at være reduceret i 
forhold til tidligere, og arbejdstageren ønsker at leje en lejlighed i et større 
lejlighedskompleks i selve Lyngby; ansøger har oplyst at have en kort svarfrist efter 
besigtigelse af lejlighed, hvorfor der anmodes om hurtig behandling af 
henvendelsen.

Henset til, at en imødekommelse af den konkrete anmodning om dispensation efter 
forvaltningens opfattelse konkret næppe strider mod kommunens interesser, henset 
til at understøtte muligheden for kommunens nationale og internationalt virkende 
virksomheder til også at kunne benytte midlertidig arbejdskraft fra resten af landet 
samt internationalt samt henset til generelt at understøtte vidensbystrategiens mål, 
peger forvaltningen på muligheden for ud over dels konkret at imødekomme det 
ansøgte, dels også at bemyndige forvaltningen til på af forvaltningen nærmere 
fastsatte vilkår (herunder, at opholdet i kommunen eller kommunens nærområde er 
direkte relateret til en eller flere konkrete arbejdsgivere i området) at imødekomme 
sådanne evt. fremtidige ansøgninger fra arbejdstagere og arbejdsgivere inden for en 
toårig dispensationshorisont.

Økonomiske konsekvenser
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Ingen.

Beslutningskompetence
Økonomiudvalget.

Indstilling
Forvaltningen foreslår, at 
1. den konkrete anmodning om 2-årig dispensation fra bopælspligten 

imødekommes
2. forvaltningen bemyndiges til at imødekomme fremtidige lignende ansøgninger 

inden for en toårig dispensationshorisont.

Økonomiudvalget den 19. juni 2012:
Den konkrete ansøgning kan godkendes af forvaltningen.

Morten Normann Jørgensen (F) var fraværende.




























































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































































	INDHOLDSFORTEGNELSE
	1. Meddelelser
	2. 1. anslået regnskab 2012 - status efter ØK-mødet den 15. maj
	3. Besvarelse af spørgsmål fra Budgetkonferencen den 23. april 2012
	4. Budget 2013-16 - status på arbejdet med 1 %'s sparemål
	5. Budget 2013-16 - samlet status på den økonomiske situation
	6. Budget 2013-16 - opfølgning på kvalitetsmål
	7. Nye bevillingsområder (aktivitetsområder)
	8. Status på organisationsprojektet i administrationen
	9. Personalepolitisk Redegørelse 2011/2012
	10. Oplæg til proces til styrkelse af det politiske og det politisk-administrativesamspil
	11. Oplæg til styrkelse af kommunens kommunikation
	12. Resultatrevision 2011
	13. Beskæftigelsesplan 2013 - 1. udkast
	14. Mødekalender 4. kvartal 2012 og 2013
	15. Dagsordensproduktion
	16. Samling af busfunktioner på biblioteks- og sundhedsområderne
	17. Kommuneplantillæg for Kanalvejsområdet - planlægning for ny bebyggelse ogrekreativt område
	18. Vision for LTU og placering af LTU i Lyngby Idrætsby
	19. Plangrundlag for nyt plejecenter ved Trongårdsvej - Resultat afparallelopdrag
	20. Konkurrenceudsættelse af træningsområdet
	21. Trafiksimuleringsmodel for Kgs. Lyngby
	22. Den fortsatte iltning af Furesøen efter 2012
	23. Miljø- og servicemål Lyngby-Taarbæk Forsyning A/S vand
	24. Lyngby Stadion - nedrivning og miljøsanering af baghuset
	25. Ressourcetildelingsmodel - skoler
	26. Handleplan for inklusion på skoleområdet - ny ressourcetildelingsmodel,økonomi og kompetenceudviklingsmodel
	27. Fodbold - skoleprojekt
	28. Rammeaftale for venskabsbysamarbejde mellem Sermersooq ogLyngby-Taarbæk kommuner
	35. Påtænkt fredning af Lyngby Søndre Mølle
	36. Det Nordsjællandske Parforcejagtsystem
	37. Kommuneplantillæg 11/2009 for Taarbæk
	38. Kommuneplantillæg 12 for Granparken/Kulsvierparken
	39. Renovering af Hummeltoftehallen
	40. Henvendelse fra Realdania om udviklingsprogram omkring strategiskbyledelse
	41. Tidsbegrænset dispensation fra bopælspligt
	ØK 2012-06-19 bilag 2 - 40 ÅBNE.pdf
	Bilag til sag 2
	Bilag til sag 3
	Bilag til sag 4
	Bilag til sag 5
	Bilag til sag 6
	Bilag til sag 7
	Bilag til sag 8
	Bilag til sag 9
	Bilag til sag 10
	Bilag til sag 11
	Bilag til sag 12
	Bilag til sag 13
	Bilag til sag 14
	Bilag til sag 16
	Bilag til sag 17
	Bilag til sag 28
	Bilag til sag 35
	Bilag til sag 36
	Bilag til sag 37
	Bilag til sag 38
	Bilag til sag 40




